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معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار بوشهر گفت: در دولت آیت الله رئیسی، 

اقدامات مهمی در حوزه های مختلف از جمله اقتصادی و عمرانی انجام شده و 

اکنون استان بوشهر به کارگاه بزرگ سازندگی تبدیل شده است.علی باستین در جمع 

دانشجویان دانشگاه آزاد اسلامی بوشهر با تبریک روز دانشجو، دانشگاه در توسعه 

را مورد اشاره قرار داد و اظهار داشت: دانشجویان در عرصه علم، دانش، رشد و ....

خلیج فارس و ظرفیت های 

متعدد؛

لزوم توسعه اقتصاد 
دریامحور در بوشهر

معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار بوشهر :

استان بوشهر به کارگاه بزرگ سازندگی تبدیل 
شده است
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چاپ کتاب های شما از 
یک نسخه تا صد هزار نسخه

انتشارات شروع

صفحه آرایی و طراحی کتاب، 
مجله و نشریات، بروشور و ... 

پذیرفته می شود

09391899871

افزایش ۲ برابری سهمیه ارز 

و معافیت کالای وارداتی از تعاونی 

مرزنشینان استان بوشهر

مدیرعامل پتروشیمی جم گفت: »در سال مهار تورّم و رشد 

قابلیت  ظرفیت،  افزایش  تولید،  جهش  هدف  با  تولید، 

اورهال  بزرگ ترین  و  سومین  گلوگاه ها،  رفع  و  اطمینان 

تاریخ پتروشیمی جم با همّت کارکنان متعهد این شرکت با 

موفقیت کامل و بدون حادثه به اتمام رسید و واحد های 

مجتمع در مدار تولید قرار گرفت« مدیر عامل شرکت، ضمن 

تقدیر ویژه از حمایت های بی دریغ  ....

رئیس کل دادگستری استان بوشهر گفت: از ابتدای اجرای ماده 

۵۴ و در راستای رفع تداخلات پلاک های دارای مقررات موازی 

ملی و امور اراضی، ۱۹۰ پلاک به مساحت ۶۵۲ هزار و ۹۸۷ 

تثبت شده است. " مهدی مهرانگیز " روز شنبه در نشست با 

مدیران دستگاه های اجرایی استان بوشهر اظهار کرد: از این 

میزان، ۱۸۹ هزار و ۸۵۲ هکتار اراضی غیرملی و ۴۶۳ هزار و ۹۵ 

هکتار اراضی ملی بوده است ....

رئیس پارک علم و فناوری خلیج فارس استان بوشهر 

حمایت از طرح های دانش بنیان و رشد را در اولویت 

توسعه  برای  تومان  میلیارد   ۱۲۴ گفت:  و  دانست 

فعالیت های شرکت های زیرمجموعه پارک علم و فناوری 

خلیج فارس استان بوشهر پرداخت شده است. رحمن 

دشتی در اجتماع نمازگزاران جمعه بوشهر، علم و دانش 

را سبب قدرت و ثروت در جامعه دانست و ....

و  معدن  صنعت  خارجی  تجارت  امور  مسئول  کارشناس 

تجارت استان بوشهر از عضویت ۳۸۵ هزار نفر در تعاونی های 

مرزنشینان استان خبر داد و گفت: معافیت کالای وارداتی از 

طریق تعاونی مرزنشینان استان بوشهر به ازای هر نفر از ۳۰۰ 

به ۶۰۰ دلار افزایش یافته است. اختر وفایی با بیان اینکه 

از سال 1400 با بروزرسانی سامانه مبادلات مرزی و یکپارچه 

مرزنشینان در وزارت صمت عملیات آموزش ....
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رئیس کل دادگستری استان بوشهر :

بیش از ۶۵۰ هزار هکتار از اراضی 

بوشهر تثبت شد

مدیرکل ثبت اسناد و املاک استان بوشهر :

واحدهای عملیاتی مجتمع پتروشیمی 

جم در مدار تولید قرار گرفت

گفتگو  با
 مهدی کرباسیان؛

معدن معدن 
در محاق در محاق 

رئیس پارک علم و فناوری خلیج فارس استان بوشهر:

پرداخت ۱۲۴ میلیارد تومان به 

طرح های دانش بنیان استان بوشهر

معاون فرهنگی و رسانه ای 

ارشاد استان بوشهر:

برنامه های روز 
قرآنی بوشهر نباید 
مختص به یک روز 

یا هفته باشد

چرا صنایع معدنی 
گوشه گیر شده اند؟

مدیرعامل مجتمع گاز پارس جنوبی :

طـرح کاهش مشعـل ســـوزی در پـارس جنــوبی ســالانه ۳۰۰ میلیــون 
دلار ارزش افـــزوده دارد

رضا  معتمد 

بازار سیاه
 بلیط  هواپیما  

حسین  مرادی

تسهیلات ۴۴۰ 
میلیونی ازدواج از 
قانون تا واقعیت

معاون وزیر راه:

آیین نامه تأسیس و 

فعالیت شرکت های 

بندری و دریایی 

تصویب شد

مزایای اختصاص 

کالابرگ الکترونیکی 

به کارگران

معاون شهر دار بوشهر 
خبر داد؛

خرید و جانمایی 
مخازن جدید زباله 

در سطح شهر 
بوشهر

ظاهر جدید 
قایدی پیش از 

دیدار بزرگ
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خبـــــــر
یادداشتخبــــر

خبــــــرخبــــــر

یادداشت

رئیس کل دادگستری استان بوشهر گفت: از ابتدای اجرای ماده 

۵۴ و در راستای رفع تداخلات پلاک های دارای مقررات موازی 

به مساحت ۶۵۲ هزار و ۹۸۷  اراضی، ۱۹۰ پلاک  امور  و  ملی 

تثبت شده است.

" مهدی مهرانگیز " روز شنبه در نشست با مدیران دستگاه های 

اجرایی استان بوشهر اظهار کرد: از این میزان، ۱۸۹ هزار و ۸۵۲ 

هکتار اراضی غیرملی و ۴۶۳ هزار و ۹۵ هکتار اراضی ملی بوده 

است.وی افزود: در سال جاری نیز ۱۱۳ پلاک با مساحت ۳۳۶ 

هزار و ۴۸۲ هکتار از اراضی ملی و غیر ملی تثبت شده که سهم 

اراضی غیر ملی، ۱۱۲ هزار و ۲۴۱ هکتار اراضی و سهم اراضی ملی 

۲۲۱ هزار و ۲۴۱ هکتار بوده است.رئیس کل دادگستری استان 

بوشهر تصریح کرد: این میزان مساحت از اراضی تثبت شده 

جهت اصلاح سوابق و نقشه ها به ادارات ثبت اسناد و املاک 

و منابع طبیعی و آبخیزداری استان ابلاغ شده است.مهرانگیز 

ادامه داد: صدور اسناد رسمی زمینه ساز جلوگیری از تصرفات 

و پیشگیری از تشکیل پرونده در مراجع قضائی است که باید 

تداخلات  رفع  کمیسیون  جلسات  منظم  تشکیل  به  نسبت 

استان حتی با حضور افراد اهتمام ویژه انجام گیرد.وی یادآور 

شد: در ۵۷ جلسه کمیسیون رفع تداخلات استان، زمینه نهایی 

شدن ۱۱۳ پلاک انجام شده است.رئیس کل دادگستری استان 

بوشهر افزود: شرکت های مشاور طرف قرارداد باید نسبت به 

انجام تعهدات خود در موعد مقرر تسریع و اقدام کنند تا همه 

پلاک های مشمول رفع تداخلات استان در پایان سال جاری 

تعیین تکلیف شوند.

کاهش  گفت:طرح  جنوبی  پارس  گاز  مجتمع  مدیرعامل 

تاکنون ۲۳  جنوبی  پارس  پالایشگاه   ۱۲ در  سوزی  مشعل 

درصد پیشرفت داشته و با تکمیل این طرح در پایان مرداد 

۱۴۰۳ سالانه ۲۵۰تا ۳۰۰ میلیون دلار برای کشور ارزش افزوده 

به همراه دارد.

به گزارش ایرنا " احمد باهوش " روز شنبه در نشست بررسی 

طرح کاهش مشعل سوزی اظهار کرد: با دستورات ریاست 

جمهوری و وزیر نفت، طبق مصوباتی که به مجتمع گاز پارس 

جنوبی ابلاغ شده در سه فاز شامل خرید، اجرا و مزایده 

گازهای مشعل اقدام شده است.

وی افزود: با پایان یافتن طرح های کاهش مشعل سوزی 

شاهد کاهش ۸۵۰ میلیون مترمکعبی گاز و ۲۶۰ هزار تن دی 

اکسید گوگرد در سال نسبت به سال ۱۴۰۰را خواهد داشت.

مدیرعامل مجتمع گاز پارس جنوبی ادامه داد : ۶ قرارداد 

مزایده فروش گازهای مشعل منعقد شده و از مهرماه امسال 

این طرح آغاز شده است . باهوش تصریح کرد: مدت اجرای 

این قراردادها ۲ سال و بهره برداری ۳تا ۵سال خواهد بود که 

در پالایشگاه های اول تا دهم مجتمع گاز پارس جنوبی اجرا 

خواهد شد.وی گفت: با پایان یافتن طرح کاهش مشعل 

سوزی سوزی، سالیانه بیش ازهزار میلیون مترمکعب دیگر 

مزایده  فرایند  کرد:  بیان  باهوش  داشت.  خواهد  کاهش 

مشعل سوزی پالایشگاه های یازدهم و دوازدهم در حال اجرا 

است و پالایشگاه سیزدهم نیز در آستانه  تکمیل و تحویل از 

شرکت ملی نفت به شرکت ملی گاز ایران است که کارهای 

عملیاتی در خصوص کاهش مشعل سوزی در این پالایشگاه 

نیز انجام خواهد شد. مدیرعامل مجتمع گاز پارس جنوبی 

اظهار داشت: افزایش بازیافت اتان در ۹ پالایشگاه ) ۱۸ فاز ( 

یکی دیگر از طرح های مهم مجتمع گاز پارس جنوبی است.

وی ادامه داد: مدت قرارداد این طرح ۴۸ ماهه است که در 

پایان این طرح، راندمان بازیافت تولیداتان از ۶۶ درصد به 

۷۸ درصد خواهد رسید.

مدیرعامل پتروشیمی جم گفت: »در سال مهار تورّم و رشد تولید، 

با هدف جهش تولید، افزایش ظرفیت، قابلیت اطمینان و رفع 

گلوگاه ها، سومین و بزرگ ترین اورهال تاریخ پتروشیمی جم با 

همّت کارکنان متعهد این شرکت با موفقیت کامل و بدون حادثه 

به اتمام رسید و واحد های مجتمع در مدار تولید قرار گرفت«

به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل پتروشیمی جم؛ مدیر 

عامل شرکت، ضمن تقدیر ویژه از حمایت های بی دریغ هیات 

و  مدیران  مجموعه  و خستگی ناپذیر  بی وقفه  تلاش  و  مدیره 

کارکنان خدوم شرکت در اورهال 1402 عنوان کرد: »بعد از حدود 

یک ماه کار شبانه روزی کارکنان متعهد و متخصص و با تحقق 

موفقیت آمیز کلیه اهداف از پیش برنامه ریزی شده واحدهای 

عملیاتی پتروشیمی جم در مدار تولید قرار گرفت و همچنین با 

طراحی جدید، مشکل بدسوزی فلر مجتمع در زمان راه اندازی 

برای همیشه حل شد.«

عبدالرحیم قنبریان همچنین افزود: »به حول و قوه الهی نتیجه 

تلاش خالصانه این تعمیرات اساسی سبب رشد تولید، کاهش 

هدررفت سرمایه ها و افزایش سود شرکت برای کلیه ذی نفعان 

به ویژه بازنشستگان عزیز گردید. مدیرعامل و نایب رئیس هیات 

مدیره پتروشیمی جم با بیان اینکه پیشبرد پروژه به صورت ایمن 

از رکوردهای مهم اورهال 1402 بود. ادامه داد: نکته مهم  یکی 

اورهال 1402 این است که برای چنین عملیاتی با حجم بالای 

فعالیتهای تعمیراتی درحالت عادی بیش از 60 روز زمان صرف 

می شود ولی خوشبختانه با تمهیدات صورت گرفته، مدیریت 

خوب و تلاش حدود 5000 نفر نیروی عملیاتی، نظارتی، پشتیبانی 

و هماهنگی، این عملیات طی حدود 40 روز، با کمترین میزان 

انحراف به پایان رسید.

مهندس قنبریان اظهار کرد: مهم ترین فعالیت انجام شده تعویض 

بخش فوقانی و هسته ی گرم کلدباکس و رفع عیب مبدل های 

آب دریا بود. تعداد قابل توجهی از تجهیزات از ابتدای راه اندازی 

باز نشده بودند که در این اورهال بر اساس برنامه ریزی و خروجی 

حصول  برای  و  ریسک  مبنای  بر  فنی  بازرسی  استانداردهای 

اطمینان از وضعیت کارکردی، 1205 نقطه از تجهیزات و خطوط 

بازرسی، و 226 نقطه در موقعیت های مختلف پایش و نقاط 

دارای مشکل تعویض و یا تعمیر شدند که ان شالله شاهد تولید 

ایمن و پایدار در سنوات آتی باشیم.«

وی تصریح کرد: »در گذشته به علت عدم کارایی و نشتی داخلی 

کلدباکس، شاهد هدررفت میزان قابل توجهی محصول با ارزش 

اولین  به سازنده داخلی  اعتماد  با  که  بودیم  پروپیلن  و  اتیلن 

کلدباکس کاملًا ایرانی با مهندسی داخلی که عمده متریال مورد 

استفاده در آن نیز ایرانی بود توسط یک شرکت دانش بنیان با 

مشارکت، همکاری و نظارت متخصصان و مهندسان مجتمع 

طراحی و ساخته شد.«

مدیرعامل پتروشیمی جم افزود: »در حال حاضر نشتی جریان های 

قبلی کلدباکس مرتفع شده و از لحاظ عملکردی کارآیی خوبی 

از  بالایی  حجم  هدررفت  از  جدید  کلدباکس  نصب  با  دارد. 

محصول پیشگیری شده و به تبع آن مبلغ قابل توجهی در سود 

حاصله نمایان خواهد شد.

مهندس عبدالرحیم قنبریان توضیح داد: »به لطف الهی و با تلاش 

  HD، PE، ،بی وقفه متخصصان بومی هم اکنون واحدهای الفین

BDو B1 وارد مدار تولید شده اند؛ عملیات اورهال و به سرویس 

مسئولانه  تلاش های  مرهون  جم  تولیدی  واحدهای  درآمدن 

یکایک سخت کوشانی است که در دشوارترین مسیر تعمیرات 

اساسی همواره به جمله ی "ما می توانیم" باور داشته و نگاه های 

خود را معطوف به قلّه کرده بودند.«

مدیرعامل و نایب رئیس هیات مدیره پتروشیمی جم خاطرنشان 

کرد: »در این موفقیت بدون شک همراهی و رهنمودهای مدیر 

موجب  واحدها  تمامی  همکاران  سایر  و  مجتمع  معاونان  و 

یافتن سرمایه سترگ و ستودنی "نیروی انسانی کارآمدی" شده 

را  فرصت  می باشند.  مجتمع  این  اندوخته های  گران ترین  که 

مغتنم می دانم تا ضمن قدردانی از تلاش های کارکنان متعهد 

و متخصصی که در این دوره از اورهال نیز افتخار آفریدند، به 

ایشان خدا قوت بگویم، امید است مسیر موفقیت و درخشش 

پتروشیمی جم با همّت و اراده ی خلل ناپذیر ادامه یابد.«

عملیات  بزرگ ترین  گذشته  ماه  جم  پتروشیمی  است  گفتنی 

پشت  حادثه  بدون  و  موفقیت  با  را  خود  اساسی  تعمیرات 

زمان  از  زودتر  مجتمع  این  عملیاتی  واحدهای  و  گذاشته  سر 

برنامه ریزی شده به مدار تولید بازگشته و هم اکنون با حداکثر 

ظرفیت در حال تولید است.

واحدهای عملیاتی مجتمع پتروشیمی جم در مدار 
تولید قرار گرفت

تخصیص ۱۱ میلیارد تومان کمک بلاعوض در ساخت مسکن مددجویان بهزیستی استان بوشهر
معاون بهزیستی استان بوشهر با بیان اینکه اکنون در قالب خود مالکی ساخت ۵۷۳ واحد مسکونی ویژه خانوارهای تحت پوشش 

آغاز شده است، گفت: از تصویب پرداخت ۲۴ میلیارد تومان کمک بلاعوض تاکنون ۱۱ میلیارد تومان آن پرداخت گردیده است. 

گزارش

رئیس کل دادگستری استان بوشهر :

بیش از ۶۵۰ هزار هکتار از اراضی بوشهر تثبت شد
بازار سیاه

 بلیط  هواپیما  

چهارسال  سه  همین  تا 

در  ایرانی  هر  پیش 

می کرد،  اراده  زمان  هر 

می توانست برای مقاصد 

بلیط  به راحتی  سفر خود 

بود  کافی  بخرد.  هواپیما 

که خریدار به یک سایت 

اینترنت  در  بلیط  فروش 

مراجعه و برای خرید بلیط 

اقدام کند تا ظرف چند دقیقه بلیط هواپیما برای او 

صادر شود. در آن سال ها نه تنها روند تهیه بلیط آسان 

می نمود بلکه حتی به دلیل وجود نوعی بازار رقابت 

میان شرکت های هواپیمایی در برخی از فصول سال 

روند فروش بلیط هواپیما کاهشی نیز می شد.  اما یکی 

دو سال است که دوباره مردم برای خرید بلیط هواپیما 

با دشواری روبرویند و این روند در یک سال گذشته 

دشواری افزون تری یافته است. طبق معمول هم این 

همچون  برخوردارتری  کم  استان های  برای  وضعیت 

بوشهر حادتر است زیرا که هم صدای اعتراض مردمش 

چنان بلند نیست که گوش مسئولان مربوط را متوجه 

خود کند و هم مدیرانش چندان رغبت پی گیری امور را 

ندارند و اگر هم داشته باشند، از نفوذ لازم برای تغییر 

اوضاع برخوردار نیستند. 

بوشهری  مسافران  وقتی  وضعیتی،  چنین  نتیجه  در 

برای خرید بلیط هواپیما به سایت های فروش بلیط 

مراجعه می کنند، معمولًا با این پیام روبرو می شوند که 

»ظرفیت پرواز تکمیل است.« چنین پیامی هم غالباً نه 

برای یکی دو روز آینده بلکه گاه برای چند روز یا حتی 

چند هفته دیده می شود. این در حالی است که در سال 

های گذشته بر تعداد شرکت های هواپیمایی افزوده 

شده اما گویی افزایش شمار این شرکت ها تنها در نام 

است و نه در تعداد هواپیما.

ممکن است که در توجیه پدید آمدن چنین وضعیتی، 

منتقدان وضع موجود به تحریم های خارجی ارجاع داده 

شوند و گفته شود که این تحریم ها موجب زمین گیر 

شدن بسیاری از هواپیماهای مسافربری شده است. در 

پاسخ می توان گفت که مسألة تحریم که مسبب کمبود 

ورود قطعات هواپیما  یا عامل ممنوعیت  و  هواپیما 

است، در پیدایش چنین وضعیتی حتماً اثرگذار بوده 

است زیرا به طور معمول هر کمبودی ریشه در افزایش 

تقاضا و کاهش عرضه دارد اما باید توجه داشت که 

این وضعیت در زمان مسئولیت کسانی شدت یافته 

است که تا پیش از به قدرت رسیدن، کمبودها را حاصل 

بی عرضگی دولت پیش از خود می دانستند و نه تحریم. 

وانگهی در بسیاری موارد به نظر می رسد عرضه نشدن 

بلیط هواپیما حتی در همین وضعیت تحریم و کمبود، 

کم فروشی  نتیجة یک  بلکه  واقعی  فقدان  نه حاصل 

عمدی است. این موضوع برای اغلب کسانی که در 

همین استان خودمان، گاه به اضطرار توانسته اند از 

طریق واسطه ها بلیط هواپیما را با پرداختی بالاتر انجام 

دهند، قابل درک است. 

بلیط  فروش  سایت های  که  حالی  در  اوقات،  اغلب 

هواپیما برای پروازهای تهران – بوشهر و عکس آن 

اعلام تکمیل ظرفیت می کنند، می توان همین بلیط ها را 

حتی تا چند ساعت پیش از پرواز از طریق واسطه هایی 

با قیمت های بالاتر از قیمت مصوب تهیه کرد. به بیان 

دیگر در حال حاضر نوعی چند نرخی آشکار و آزاردهنده 

بر بازار خرید و فروش بلیط هواپیما حاکم شده است 

که اگر برای آن چاره اندیشی نشود، نه تنها بر شدت 

آن افزوده خواهد شد بلکه به حوزة فروش بلیط در 

سایر عرصه های ترابری همچون اتوبوس نیز گسترش 

خواهد یافت همچنان که در همین عرصه نیز وضعیت 

فروش بلیط به سادگی و روانی گذشته نیست. 

ممکن است کسانی که بر ساز و کارهای بازار اقتصاد و 

عرضه و تقاضا احاطه دارند پیدایش چنین وضعیتی را 

قیمت گذاری دستوری دولت بدانند که به شرکت های 

هواپیمایی اجازه نمی دهد بلیط هواپیما را به قیمت 

واقعی خود عرضه کنند. چنین دیدگاهی تا حد زیادی 

مردم  درآمدهای  میزان  که  وقتی  اما  است   درست 

به ویژه حقوق بگیران هرگز با افزایش شدید قیمت ها 

منطبق نیست، واقعی کردن قیمت ها گذاشتن باری 

اضافه بر شانة نحیف آنان است هرچند که واقعی شدن 

قیمت بلیط دست کم عرضة آن را بی دردسرتر می کند 

و تفاوت قیمت واقعی با قیمت رسمی فعلی را به جای 

به جیب دلال ها و سودجویان نصیب  سرازیر شدن 

شرکت های هواپیمایی می کند.

نتیجه آن که خواه گناه کمبود عرضة بلیط هواپیما را 

به گردن تحریم بیندازیم یا آن را محصول قیمت گذاری 

دولتی بدانیم، از این واقعیت گریزی نیست که مردم 

دوباره دارند سایة شوم بازار سیاه را این بار در بازار خرید 

و فروش بلیط هواپیما بر سر خود احساس می کنند.                      

طرح کاهش مشعل سوزی در پارس جنوبی سالانه ۳۰۰ میلیون دلار 
ارزش افزوده دارد

رضا  معتمد 

تسهیلات ۴۴۰ میلیونی 
ازدواج از قانون تا واقعیت

 

که  است  بی انصافی 

میزان افزایش تسهیلات 

را  ازدواج  قرض الحسنه 

در سال های اخیر نادیده 

بگیریم و نقش مبلغ ۲۲۰ 

هر  به  تومان  میلیون 

یک از زوجین در شروع 

زندگی یک زوج جوان را 

تأثیر گذار ندانیم.

بر مبنای بند الف تبصره ۱۶ بودجه سال ۱۴۰۲ به هریک 

از زوجین مبلغ ۲۲۰ میلیون تومان )به شرطی که زوج 

باشد( و به سایر  زیر ۲۳ سال  زیر ۲۵ سال و زوجه 

زوج هایی که تاریخ عقدشان سال ۱۳۹۸ به بعد است 

هرکدام ۱۸۰ میلیون تومان تعلق می گیرد.

علی رغم رشد فزاینده قیمت ها به خصوص لوازم خانگی 

باز هم مبلغ ۴۴۰ میلیون تومان  در سال های اخیر، 

ساله  بازپرداخت ۱۰  و  درصد  کارمزد ۴  با  تسهیلات 

بی تردید کمک شایانی به جوانان برای شروع زندگی 

مشترک است.

بر اساس اعلام مدیر اعتبارات بانک مرکزی تا پایان 

آبان ماه سال جاری ۱۱۲ همت )۱۱۲۰۵ میلیارد تومان( 

ازدواج در  به مجموع ۵۵۰ هزار متقاضی تسهیلات 

کشور پرداخت شده است که سهم استان بوشهر از این 

مبلغ ۱۴,۲۸۵,۸۰۰ میلیون ریال و به مجموع ۷۰۲۴ نفر 

بوده است.بر اساس آمار ارائه شده از سوی دفتر توسعه 

اجتماعی وزارت ورزش و جوانان در استان بوشهر تا 

تسهیلات  متقاضی   ۱۰۰۹ مجموع  از  مهرماه  پایان 

۲۹۸۵ نفر هنوز در صف دریافت تسهیلات هستند؛ 

بنابراین علی رغم آنکه حدود ۷۰ درصد از متقاضیان 

تسهیلات خود را دریافت کرده اند ولی هنوز ۳۰ درصد 

با دستور رئیس جمهور در شورای عالی جوانان کشور 

مبنی بر صفر شدن صف دریافت تسهیلات ازدواج تا 

پایان تابستان فاصله داریم.استان بوشهر در رتبه بندی 

کشور جزو ۵ استان اول در پرداخت تسهیلات به شمار 

می رود، اما اگر میزان منابع در اختیار بانک های استان 

گاز، گمرکات و  پتروشیمی ها، صنایع  از منابع  ناشی 

حوزه نخیلات و کشاورزی و … را مدنظر قرار دهیم 

این جایگاه با توجه به جمعیت استان می تواند خیلی 

بهتر باشد و حداقل میانگین چهار ماه انتظار دریافت 

اساس  )بر  باشد  کوتاه تر  استان خیلی  در  تسهیلات 

مصوبه شورای عالی جوانان، بانک ها موظف اند ظرف 

۱۵ روز ثبت نام کنندگان را به شعب ارجاع دهند(.

پایانی  ماه های  شرایط خاص  به  توجه  با  طرفی  از 

سال مطمئناً اگر با این شیب پیش برویم تسهیلات 

بخشی از متقاضیان به سال بعد خواهد رفت و مثنوی 

هفتاد من مشکلات سال مالی جدید و موانع مختلف 

تسهیلات  دریافت  در مسیر  آن ها  گیر  گریبان  دیگر 

خواهد شد.حکایت یک بام و دوهوای برخی بانک ها، 

مورد  در  خصوصی  بانک های  برخی  علی الخصوص 

ضامن معتبر برای دریافت تسهیلات نیز در این میان 

مانعی بزرگ در راه جوانان قرار داده است.

این  مرکزی  بانک  دستورالعمل  اساس  بر  درحالی که 

پرداخت  می بایست  نفر  یک  ضمانت  با  تسهیلات 

شود ولی مشاهدات میدانی نشان می دهد حداقل 

دو ضامن آن هم با شرایط خاص مانند کارمند رسمی 

بودن و … توسط برخی بانک ها باعث شده افرادی 

که از فراهم کردن ضامن عاجز باشند به سمت فروش 

امتیاز تسهیلات خود بروند.

قانونی،  پیش بینی های  شد  بیان  که  همان طور 

مشخص  اجرایی  دستورالعمل  وام،  میزان  افزایش 

ازدواج  تسهیلات  دریافت  جهت  قانون گذار  توسط 

انجام گرفته است بنابراین تحقق کامل این قانون نیاز 

به همت مضاعف و پیگیری و برنامه ریزی دقیق تر در 

استان است.ستاد ساماندهی امور جوانان استان با 

ریاست استاندار به عنوان مهم ترین رکن تصمیم گیری 

سطح  در  جوانان  با  مرتبط  فعالیت های  حوزه  در 

از ۲۶  که متشکل  به شمار می رود.این ستاد  استان 

شورای  جمله  از  جوانان  با  مرتبط  اجرایی  دستگاه 

هماهنگی بانک هاست می تواند با پیگیری و تدوین 

دستورالعمل های عملیاتی شرایطی را فراهم کند تا با 

کوتاه شدن دوره انتظار دریافت تسهیلات ازدواج صف 

متقاضیان نیز تا پایان سال در استان به صفر برسد.

گاز  مختلف  صنایع  و  پتروشیمی ها  برخی  میان  در 

مستقر در استان منابع مالی خود را که از فعالیت در 

استان بوشهر حاصل شده است در بانک های مرکز کشور 

مسؤولان  پیگیری  با  می توان  که  می کنند  نگهداری 

ارشد استان و الزام آن ها برای انتقال منابع مالی خود 

به بانک های استان شرایط بسیار مناسب تری را برای 

بانک های استان برای اعطای تسهیلات ازواج و فرزند 

آوری فراهم سازند.

*معاون فرهنگی و امور جوانان اداره کل ورزش و 

جوانان استان بوشهر

پرداخت ۱۲۴ میلیارد تومان به 

طرح های دانش بنیان استان بوشهر

رئیس پارک علم و فناوری خلیج فارس استان بوشهر 

حمایت از طرح های دانش بنیان و رشد را در اولویت 

توسعه  برای  تومان  میلیارد   ۱۲۴ گفت:  و  دانست 

و  علم  پارک  زیرمجموعه  شرکت های  فعالیت های 

شده  پرداخت  بوشهر  استان  فارس  خلیج  فناوری 

جمعه  نمازگزاران  اجتماع  در  دشتی  رحمن  است. 

در  ثروت  و  قدرت  سبب  را  دانش  و  علم  بوشهر، 

جامعه دانست و اظهار داشت: پارک علم و فناوری در 

حمایت از شرکت های دانش بنیان و مراکز رشد نقش 

مهمی در جامعه دارند.پوی با بیان اینکه تاکنون یک  

شرکت های  برای  اشتغال زایی  فرصت   500 و  هزار 

زیرمجموعه پارک علم و فناوری خلیج فارس استان 

بوشهر فراهم شده است، گفت: در 8 ماه امسال 340 

فرصت شغلی فناورانه ایجاد شده است.

رئیس پارک علم و فناوری خلیج فارس استان بوشهر 

یکی از موفقیت های مهم این مجموعه را فعالیت در 

عرصه جلبک دریایی برای تولید محصولات و مواد 

غذایی و بهداشتی دانست و بیان کرد: اکنون تولید 

محصول از جلبک در شرکت های دانش بنیان استان 

بوشهر آغاز شده و سالانه بیش از 20 تن محصول 

با کاربردهای مختلف دارویی و غذایی و بهداشتی 

تولید می شود.پدشتی بوشهر را نخستین استان در 

داد:  ادامه  و  دانست  تولید جلبک  عرصه  در  کشور 

طراحی و ساخت قایق های تفریحی و گردشگری از 

دیگر تولیدات شرکت های دانش بنیان استان بوشهر 

است. وی اضافه کرد: برای نخستین بار به ارزش 400 

هزار یورو محصولات دانش بنیان و فناورانه، مهندسی 

و صنایع خلاق استان بوشهر به خارج از کشور صادر 

شده است.پرئیس پارک علم و فناوری خلیج فارس 

دانش بنیان  شرکت های  از  حمایت  بوشهر  استان 

خاطرنشان  و  داد  قرار  اشاره  مورد  را  رشد  مراکز  و 

 60 بودجه  قانون   16 تبصره  محل  از  امسال  کرد: 

میلیارد تومان، تبصره 18 هم 37 میلیارد تومان به 

شرکت های دانش بنیان استان بوشهر پرداخت شده 

است.پدشتی با بیان اینکه سال گذشته 27 میلیارد 

تومان نیز به این شرکت ها پرداخت شد گفت: در 

مجموع در یک سال گذشته 124 میلیارد تومان برای 

پارک  زیرمجموعه  شرکت های  فعالیت های  توسعه 

پرداخت  بوشهر  استان  فارس  فناوری خلیج  و  علم 

شده است.

حسین  مرادی * 
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جامعه تخصیص اعتبار برای توسعه زیرساخت های دانشگاه های استان بوشهر
رئیس کمیسیون دانشجویی استان بوشهر گفت: برای توسعه زیرساخت های دانشگاه ها و مراکز آموزش 
عالی استان بوشهر، اعتبارات لازم از محل مسئولیت های اجتماعی صنایع وابسته به وزارت نفت

 تخصیص می یابد. 

خبر

استان بوشهر دارای ظرفیت های بزرگ و خوبی در زمینه های 

مختلف است که دریا را می توان از مهمترین ظرفیت های این 

استان دانست که البته تاکنون به خوبی و به صورت ویژه از 

فارس  خلیج  با  است.همجواری  نشده  استفاده  ظرفیت  این 

اگرچه از گذشته های دور تاکنون برای مردم این استان اشتغال 

آفرینی کرده است ولی صیادی و تجارت دریایی تنها بخشی از 

ظرفیت های دریا است که اکنون نیز به صورت سنتی در استان 

بوشهر استفاده می شود.در دنیا اقتصاد دریا پایه جایگاه ویژه ای 

دارد و کشورهایی که دارای ساحل و دریا هستند از این ظرفیت 

برای توسعه تولید و اشتغال و درآمدزایی به صورت ویژه بهره 

می برند.سهم اقتصاد دریا پایه در کشور ما کمتر از ۲ درصد است 

و علیرغم اینکه سال ها است نسبت به اهمیت این بخش از 

اقتصاد صحبت به میان آمده است ولی تاکنون به خوبی به 

این بخش از اقتصاد پرداخته نشده است.

توسعه دریا محور استان بوشهر توسط دانشگاه خلیج فارس

برای توسعه اقتصاد دانش بنیان، راهی جز ورود مراکز علمی از 

جمله دانشگاه ها و پارک های علم و فناوری نیست و باید از ظرفیت 

مراکز رشد و شرکت های دانش بنیان برای توسعه بهره مندی از 

ظرفیت های دریا استفاده شود.دانشگاه خلیج فارس به عنوان 

دانشگاه مادر استان بوشهر می تواند نقش مهم و اساسی برای 

توسعه اقتصاد دریا محور داشته باشد که اکنون سیاست گذاری 

در این زمینه به دانشگاه خلیج فارس واگذار شده است.رئیس 

دانشگاه خلیج فارس بوشهر در گفت وگو با خبرنگار مهر اظهار 

داشت: دریا به عنوان یکی از ظرفیت های بسیار مهم در استان 

بوشهر محسوب می شود که تاکنون به خوبی از ظرفیت های آن 

استفاده نشده است.محمد مدرسی با اشاره به برنامه ریزی صورت 

گرفته برای توسعه اقتصاد دریا محور در استان بوشهر بیان کرد: 

ظرفیت دانشگاه، اساتید و دانشجویان برای توسعه اقتصاد دریا 

پایه در استان بوشهر مورد استفاده قرار می گیرد.وی به ظرفیت ها، 

برنامه ها و مأموریت های دانشگاه خلیج فارس به عنوان دانشگاه 

مرجع و دانشگاه مرجع استان بوشهر اشاره کرد و افزود: تدوین 

برنامه توسعه دریا محور از مسئولیت های مهم دانشگاه خلیج 

ادامه  بوشهر  فارس  دانشگاه خلیج  است.رئیس  بوشهر  فارس 

داد: از سوی دفتر حکمرانی مرکز پژوهش های مجلس شورای 

اسلامی، مسئولیت تدوین دستورالعمل اجرایی سیاست توسعه 

دریا محور به استان بوشهر و دانشگاه خلیج فارس واگذار شده 

است.دانشگاه خلیج فارس بوشهر دارای هشت هزار نفر دانشجو 

در ۹ دانشکده است و ۲۶۰ نفر عضو هیئت علمی تمام وقت در 

این دانشگاه مشغول به فعالیت هستند.

توسعه دانش بنیان اقتصاد دریامحور
رئیس پارک علم و فناوری خلیج فارس استان بوشهر در گفت وگو 

با خبرنگار مهر اظهار داشت: در راستای توسعه طرح های دریا 

پایه در استان بوشهر اقدامات خوبی صورت گرفته و حمایت 

لازم و مناسب را از طرح های این حوزه خواهیم داشت.

رحمن دشتی اقتصاد دریاپایه را یکی از ظرفیت های مهم استان 

بوشهر دانست و اضافه کرد: به صورت ویژه از طرح های دانش 

بنیان و فناورانه در حوزه دریا در استان بوشهر حمایت می کنیم 

و اکنون برنامه های خوبی در این زمینه داریم.وی از تلاش برای 

ایجاد پایداری اقتصادی با محوریت مردم خبر داد و افزود: دریا 

می شود  محسوب  بوشهر  استان  اقتصادی  مهم  مزیت های  از 

که باید از این ظرفیت بهتر و بیشتر استفاده شود.رئیس پارک 

از توسعه و تقویت  علم و فناوری خلیج فارس استان بوشهر 

فناوری های دریایی خبر داد و اضافه کرد: یکی از برنامه های ما در 

این زمینه حمایت از زیست فناوری دریایی است.وی با اشاره به 

جایگاه استان بوشهر در تولید جلبک، تصریح کرد: استان بوشهر 

رتبه اول تولید جلبک در کشور را دارد و سالانه بیش از ۲۰ تن 

جلبک با کاربردهای دارویی، غذایی و… در استان بوشهر تولید 

می شود.دشتی با اشاره به کاربردهای مختلف دارویی و غذایی و 

بهداشتی جلبک ادامه داد: تولید محصول از جلبک در شرکت های 

دانش بنیان استان بوشهر آغاز شده و تلاش برای افزایش تولید 

ادامه دارد.وی به دیگر ظرفیت های اقتصاد دریا پایه در استان 

بوشهر اشاره کرد و افزود: طراحی و ساخت قایق های تفریحی و 

گردشگری از دیگر تولیدات شرکت های دانش بنیان استان بوشهر 

است. دانشگاه خلیج فارس و پارک علم و فناوری نقش مهم 

و اساسی در حمایت از شرکت های دانش بنیان و مراکز رشد 

دارند که باید تکیه ویژه و اساسی بر اقتصاد دانش بنیان صورت 

گیرد. | مهر

خلیج فارس و ظرفیت های متعدد؛

لزوم توسعه اقتصاد دریامحور در بوشهر

خبر

خبر

خبر

و  تأسیس  آیین نامه  تصویب  از  شهرسازی  و  راه  وزیر  معاون 

فعالیت شرکت های بندری و دریایی در راستای سیاست های کلی 

توسعه دریامحور خبر داد.

 ۲۲۸ نشست  مصوبات  افندی زاده  شهریار  ایسنا،  گزارش  به 

شورای عالی هماهنگی ترابری کشور را تشریح کرد و گفت: در 

راستای سیاست های کلی توسعه دریا محور که آبان ماه امسال 

از سوی رهبر معظم انقلاب اسلامی به رؤسای قوای سه گانه و 

آیین نامه  شد،  ابلاغ  نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع  رئیس 

تأسیس و فعالیت شرکت های بندری و دریایی در نشست ۲۲۸ 

شورای عالی هماهنگی ترابری کشور به تصویب اعضا رسید و مقرر 

شد پس از پاره ای اصلاحات تکمیلی، جهت اجرا از سوی این 

شورا ابلاغ شود.دبیر شورای عالی هماهنگی ترابری کشور گفت: 

در این نشست که به فاصله کوتاهی پس از ابلاغ سیاست های 

کلی توسعه دریا محور از سوی مقام معظم رهبری به رؤسای 

قوای سه گانه و رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام در آبان 

سال جاری برگزار شد، آیین نامه تأسیس و فعالیت شرکت های 

بندری و دریایی که گامی مهم در بهبود حکمرانی اقتصاد دریا 

تلقی می شود و کلیات آن پس از چند نشست تخصصی، در 

فرعی  کمیسیون  نشست  موافقت  مورد  گذشته  سال  اسفند 

شورا قرار گرفته بود، به تصویب اعضا رسید و بر این اساس مقرر 

شد پس از پاره ای اصلاحات تکمیلی، جهت اجرا از سوی شورا 

ابلاغ شود.  افندی زاده ادامه داد: با توجه به جایگاه حاکمیتی و 

سیاست گذاری شورای عالی هماهنگی ترابری کشور و نیز مفاد 

ابلاغیه سیاست های کلی توسعه دریا محور که قوه مجریه موظف 

است با کمک قوای دیگر و با بسیج دستگاه های مسئول، برنامه 

تصویب  لوایح،  تقدیم  را شامل  این سیاست ها  تحقق  جامع 

مقررات و اقدامات اجرایی ارائه دهد، این شورا تحت راهبری 

وزیر راه و شهرسازی و رئیس شورا، از تمامی ظرفیت های خود با 

مشارکت مؤثر کلیه اعضا جهت پیشبرد سیاست ها و برنامه های 

مذکور استفاده خواهد کرد.

معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرسازی افزود: این شورا پیش از 

این، در سال های ۱۳۶۵ و در نشست های ۴۷ تا ۵۱، آیین نامه 

تأسیس و فعالیت شرکت ها و مؤسسات کارگزاری ترابری دریایی 

را با ۱۲ زمینه فعالیت مصوب کرده و در نشست ۱۶۵ سال ۱۳۸۳، 

به فعالیت نمایندگی کشتیرانی پرداخته شده است، در سال های 

بعد آیین نامه های مرتبط با فعالیت های ۱۱ گانه بازنگری و به 

تصویب شورای عالی سازمان بنادر و دریانوردی رسید و نهایتاً 

در نشست ۱۶۷ شورا، آیین نامه صدور مجوز و نحوه فعالیت 

شرکت های نمایندگی کشتیرانی بازنگری و تصویب شده است.

به گفته افندی زاده، آیین نامه جدید که برای ۳۱ زمینه فعالیت 

تدوین شده، اهدافی را در برمی گیرد که همسو با اولویت های 

سیاست های کلی توسعه دریا محور است. از جمله این اولویت ها، 

سیاست گذاری یکپارچه امور دریایی برای احراز جایگاه شایسته 

اقتصادی  فعالیت های  توسعه  منطقه،  در  اول  رتبه  و  جهانی 

دریا محور، تسهیل و توسعه سرمایه گذاری در زیرساخت های 

انسانی  ارتقا سرمایه  و  تأمین  نرم افزاری و سخت افزاری،  لازم 

و مدیریت متعهد و کارآمد، افزایش سهم کشور در حمل ونقل 

دریایی و ترانزیت با ایجاد و تقویت شبکه حمل ونقل ترکیبی 

اقتصادی در این حوزه است.دبیر شورای  از فعالان  و حمایت 

عالی هماهنگی ترابری کشور، ضمن اشاره به این موضوع که 

این آیین نامه فصل جدیدی در فضای جدید کسب و کار دریا 

محور رقم خواهد زد، اهم اهداف آن را این چنین برشمرد: اصلاح 

ساختار و فرآیند با رویکرد تسهیل گرانه و جلوگیری از انحصار، 

توسعه فضای کسب وکار تخصصی، شفاف سازی مقررات اعطای 

مجوز در جهت برخورداری از فرصت های برابر و ایجاد رقابت، 

دستیابی به سهم بیشتر از بازارهای منطقه با توسعه خدمات 

به لحاظ  تفکیک تخصصی مجوزها  دریایی،  مکمل حمل ونقل 

و  کیفیت خدمات  افزایش  و  عملیات  انجام  در  ایمنی  ارتقای 

اشتغال زایی با استفاده از سرمایه انسانی متخصص در جهت 

تأسیس شرکت های بندری و دریایی دانش بنیان.

معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرسازی گفت: در دستور کارهای 

عمومی  شرایط  بازنگری  نویس  پیش  نشست،  این  دیگر 

حمل ونقل جاده ای داخلی کالا و نیز مفاد تکمیلی پیش نویس 

دستورالعمل اجرایی تردد اشخاص و وسائط نقلیه موتوری در 

بنادر کشور مورد بحث و تبادل نظر اعضا قرار گرفت و مقرر شد 

دبیرخانه شورا پس از طرح و بررسی نهایی موضوعات با حضور 

اعضای ذیربط در جلسات کمیسیون فرعی شورا، پیشنهادها را 

جهت طرح و تصویب در نشست های بعدی ارائه دهد.

به گزارش وزارت راه و شهرسازی، افندی زاده تأکید کرد: امروزه 

نگاه به مقوله حمل ونقل در سطح کشورهای منطقه و بین المللی 

تغییر کرده و دولت ها در چارچوب حکمرانی مطلوب و مؤثر حمل 

و نقل در بعد داخلی و خارجی آن، به دنبال نقش آفرینی بیشتر 

این بخش پیشران در رشد اقتصادی کشور هستند.

وی افزود: با توجه به جایگاه مهم و حیاتی حمل ونقل و بر پایه 

تقویت مشارکت و هم افزایی دولت و بخش خصوصی و تسهیم 

و تبیین مسئولیت این نهادها در پیشبرد سیاست ها و برنامه های 

کوتاه مدت، میان مدت و بلندمدت، تدوین و اجرای قوانین و 

کارایی  و  اثربخشی  افزایش  و  عدالت محور  و  شفاف  مقررات 

قوانین به ویژه در حوزه طیف گسترده کسب و کارهای این حوزه، 

شورای عالی هماهنگی ترابری کشور، در حدود و ثغور وظایف، 

تکالیف و اختیارات محوله، ترویج این نگاه مترّقی را در سطح 

ملّی و فرابخشی پیگیری می کند.

معاون وزیر راه:

آیین نامه تأسیس و فعالیت شرکت های بندری و دریایی تصویب شد

افزایش ۲ برابری سهمیه ارز و معافیت کالای وارداتی از تعاونی مرزنشینان استان بوشهر
و  معدن  صنعت  خارجی  تجارت  امور  مسئول  کارشناس 

تجارت استان بوشهر از عضویت ۳۸۵ هزار نفر در تعاونی های 

مرزنشینان استان خبر داد و گفت: معافیت کالای وارداتی از 

طریق تعاونی مرزنشینان استان بوشهر به ازای هر نفر از ۳۰۰ به 

۶۰۰ دلار افزایش یافته است.

بیان  با  بوشهر  در  با خبرنگار تسنیم  اختر وفایی در گفت وگو 

اینکه از سال 1400 با بروزرسانی سامانه مبادلات مرزی و یکپارچه 

مرزنشینان در وزارت صمت عملیات آموزش شرکت های تعاونی 

مرزنشینان، بخشداری ها و فرمانداری ها آغاز شد اظهار داشت: 

و  بخشداری ها  آموزش  ضمن  کشور  وزارت  راستا  این  در 

فرمانداری ها، ثبت نام مرزنشینان و نقاطی که به عنوان نقطه 

مرزی شناخته شده بود برای عضویت در تعاونی مرزنشینان 

در دستور کار قرار داد. بر اساس ثبت نام و برآورد انجام شده 

تعاونی  در  نفر مشمول عضویت  بوشهر 385 هزار  استان  در 

و امتیازات مرزنشینان شدند.وی با بیان اینکه برای سال 1401 

به ازای هر نفر مرزنشین ساکن در منطقه عادی مرزی استان 

بوشهر واردات کالای اساسی به ارزش 150 دلار در قبال صادرات 

تخصیص یافت گفت: در این سال برای هر مرزنشین ساکن در 

منطقه محروم مرزی استان بوشهر 300 دلار سهمیه معافیت 

تعاونی  به  و  مصوب  دولت  از  گمرکی  ورودی  حقوق  ارزی 

مرزنشینان ابلاغ شد.

کارشناس مسئول امور تجارت خارجی صنعت معدن و تجارت 

استان بوشهر مناطق مرزی عادی و محروم را مورد اشاره قرار 

داد و تصریح کرد: هر شخص عضو شرکت تعاونی مرزنشینان 

در این مناطق بر اساس سکونت آنان معافیت ارزی حقوق به 

آنان تعلق می گیرد. 

امسال 385 هزار نفر ساکن در مناطق مرزی استان بوشهر برای 

سکونتگاه عادی 300 دلار و مناطق محروم 600 دلار سهمیه ارزی 

معافیت از حقوق ورودی گمرکی برای آنان تصویب شده است.

فعالیت  برای  مصوب  ارز  عرصه  در  فعالیت  به  اشاره  با  وی 

تعاونی مرزنشینان در صادرات و واردات کالا خاطرنشان کرد: 

از ساکنان  باید  بوشهر  استان  مرزنشینان  تعاونی  شرکت های 

نقاط مرزی عادی و محروم برای عضویت در این تعاونی های 

که  آنان  ارزی تخصیصی  به سهمیه  توجه  با  و  کنند  ثبت نام 

به صورت الکترونیکی اعلام می شود نسبت به صادرات کالا به 

کشورهای هدف اقدام کنند و با همان ارز تخصیصی حاصل 

بین  توزیع  برای  کالاهایی  رفته  فروش  به  کالای  صادرات  از 

بنادر مختلف  به  کشور  آن  از  مرزی  تعاونی  مرزنشینان عضو 

استان بوشهر وارد می کنند.

کارشناس مسئول امور تجارت خارجی صنعت معدن و تجارت 

استان بوشهر بیان کرد: در زمان ترخیص کالای وارداتی مرزی 

مواد  برای  شده  مصوب  دلاری  سهمیه  میزان  به  گمرک  از 

پرداخت  از  برای سایر کالاها 50 درصد  و  خوراکی 100 درصد 

حقوق گمرکی معاف هستند. اگر فردی جدیداً بخواهد عضو 

شرکت تعاونی مرزی استان بوشهر شود و از امتیاز این ظرفیت 

به بخش داری محل سکونت و  با مراجعه  باید  کند  استفاده 

ثبت نام در سامانه تعاونی و یکپارچه تعاونی مرزنشینان نسبت 

به عضویت اقدام کنند.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار بوشهر گفت: در 

دولت آیت الله رئیسی، اقدامات مهمی در حوزه های مختلف 

از جمله اقتصادی و عمرانی انجام شده و اکنون استان بوشهر 

به کارگاه بزرگ سازندگی تبدیل شده است.علی باستین در 

جمع دانشجویان دانشگاه آزاد اسلامی بوشهر با تبریک روز 

دانشجو، دانشگاه در توسعه را مورد اشاره قرار داد و اظهار 

داشت: دانشجویان در عرصه علم، دانش، رشد و بالندگی در 

کشور الگو محسوب می شوند تاکنون دستاوردهای مختلفی 

به ثبت رسیده است.وی با اشاره به اینکه دستاوردهای ایران 

اسلامی در زمینه هسته ای، پزشکی، دفاعی، امنیتی، دفاعی، 

هوافضا مرهون و مدیون تلاش دانشجویان و دانشگاهیان 

است، خاطرنشان کرد: تلاش دانشجویان در عرصه علم و 

فناوری، تولید دانش و محصول قابل تقدیر است.معاون 

هماهنگی امور اقتصادی استاندار بوشهر از توسعه طرح های 

مختلف عمرانی و اقتصادی در استان خبر داد و تصریح 

کرد: در دولت آیت الله رئیسی، اقدامات مهمی در حوزه های 

مختلف از جمله اقتصادی و عمرانی انجام شده و اکنون استان 

بوشهر به کارگاه بزرگ سازندگی تبدیل شده است.باستین، روز 

دانشجو را نماد بصیرت و احساس مسئولیت دانشجویان در 

قبال جامعه برشمرد و تصریح کرد: دانشگاه ها از پژوهش های 

دانشگاه  سمت  به  و  عبور  دانش  تولید  و  مقاله محور 

کارآفرین، دانشگاه نسل سوم و چهارم حرکت کرده اند و شما 

دانشجویان می توانید در این عرصه به خوبی اثبات کنید.وی 

با تشریح اقدامات دولت سیزدهم در استان بوشهر افزود: در 

بخش های مختلف عمرانی و اقتصادی، اقدامات ارزشمندی 

در استان بوشهر انجام شده که پیشنهاد می شود اردوهای 

از  بازدید  برای  استان  دانشجویان  ویژه  پیشرفت  راهیان 

پروژه های مهم تولیدی، صنعتی و کشاورزی و عمرانی استان 

برگزار شود. چالش هایی را دانشجویان در ارتباط با خوابگاه 

و امکانات رفاهی و تجهیزات مطرح کردند پیگیری می شود.

باستین با تأکید بر اینکه ارتباط مؤثرتر بین دانشگاه و صنعت 

باید شکل گیرد، گفت: دانشگاه ها منشأ تحولات علمی در 

کشور هستند و باید نقش مؤثر خود را بهتر ایفا کنند. در 

تحولات صنعت هسته ای، دانش بنیان و سلول های بنیادی 

شاهد تلاش و فعالیت دانشگاه ها هستیم و باید دانشجویان 

کنند. با صنعت حفظ  را  پیوند خود  دانشگاهی،  مراکز  و 

معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار بوشهر با بیان اینکه 

این استان از ظرفیت های مهمی در حوزه صنعت نفت، گاز، 

پتروشیمی و محصولات کشاورزی و آبزیان برخوردار است، 

گفت: صنایع پائین دستی مجتمع های پتروشیمی در اولویت 

قرار دارد.

استان بوشهر به کارگاه 
بزرگ سازندگی تبدیل 

شده است

معاون شهر دار بوشهر خبر داد؛
خرید و جانمایی مخازن جدید 

زباله در سطح شهر بوشهر

سرپرست معاونت خدمات شهری شهرداری بندر بوشهر از 

خرید و جانمایی مخازن جدید پسماند در سطح شهر خبر 

داد.به گزارش خبرنگار مهر، مختار کرمی صبح شنبه در جمع 

مردمی  درخواست های  از  یکی  داشت:  اظهار  خبرنگاران 

افزایش تعداد مخازن در محلات مختلف شهر بوشهر است.

وی گفت: در سال جاری، فرآیند انجام مناقصه خریداری این 

مخازن در دستور کار سازمان مدیریت پسماند قرار گرفت و 

سرانجام این مخازن خریداری و تعدادی در معابر محلات 

بوشهر قرار داده شد ضمن اینکه تعداد دیگری نیز در روزهای 

آینده تحویل و در سطح شهر و محلات جانمایی خواهد شد.

کرمی با اشاره به لزوم همکاری شهروندان با سازمان مدیریت 

پسماند و مجموعه خدمات شهری شهرداری خاطرنشان کرد: 

داشتن شهر زیبا و پاک بدون مشارکت شهروندان امکان پذیر 

نیست و امیدواریم که در این زمینه همکاری لازم با پاکبانان 

زباله  افزود: مخازن  زحمتکش شهرداری صورت پذیرد.وی 

تهیه شده توسط سازمان مدیریت پسماند شهرداری، حاوی 

گذاشتن  بیرون  ساعت  رعایت  برای  آموزشی  پیام های 

پسماندهای خانگی است که امیدواریم با رعایت این زمان 

از سوی همه شهروندان، زباله ها به موقع جمع آوری شده و 

شهری تمیز و پاک داشته باشیم.

یک کارشناس حوزه کار اختصاص کالابرگ الکترونیکی به 

کارگران را در جلوگیری از تورم کالاهای اساسی و کمک به 

معیشت خانوارهای کارگری موثر دانست.ناصر چمنی در 

به  الکترونیک  کالابرگ  پرداخت  درباره  ایسنا،  با  گفت وگو 

خانوارهای کارگری اظهار کرد: این ایده خوبی است که کارگران 

در قالب کالابرگ الکترونیکی کالاهای مورد نیاز خود را به 

قیمت سال قبل خریداری کنند و یقینا می تواند به معیشت 

خانوارهای کارگری کمک کند و جلوی تورم به ویژه تورم 

کالاهای اساسی را بگیرد.وی با تاکید بر لزوم فراهم کردن 

زیرساخت های این طرح، گفت: طرح الکترونیکی کردن بن 

خواربار کارگران در وضعیت اقتصادی حاضر یک اقدام اثرگذار 

است که می تواند موفقیت طرح دولت را دو چندان کند ولی 

پیش از هر چیز باید ساز و کار اجرایی شدن این طرح دیده 

شود؛ البته سخت نیست و از طریق ثبت کدملی و شناسایی 

کارگران می توان این ایده را عملی کرد.این کارشناس حوزه کار 

افزود: درحال حاضر مبلغ بن خواربار هر ماه توسط کارفرما به 

حساب کارگر واریز می شود، در حالی که قبلا به شکل بن کالا 

بود و کارگران با استفاده از آن از فروشگاه های منتخب خرید 

می کردند لذا معتقدم با همراهی وزارت رفاه و سازمان تامین 

اجتماعی می توان مقدمات این کار را فراهم کرد.

مزایای اختصاص کالابرگ 
الکترونیکی به کارگران
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اقتصاد
نیسان آبی همچنان می ماند

معاون صنایع عمومی وزارت صمت، ضمن تاکید بر اینکه در حال حاضر بیش از یک میلیون خانواده از نیسان های آبی امرار معاش می کنند، نمی توان چرخه تولید آن را متوقف کرد، اما 
استانداردهای آن ارتقا خواهد یافت.محمد مهدی برادران- معاون صنایع عمومی وزارت صمت- در حاشیه مراسم  بزرگداشت فرهنگ ایثار و حمایت از خانواده ، اظهار کرد: بیش از یک 

میلیون و ١٠٠ هزار نفر خانواده با اتکا به این خودرو )وانت زامیاد یا همان نیسان آبی( امرار معاش و زندگی خود را تامین می کنند؛ بنابراین امکان خروج آن از خط تولید نیست.وی تصریح 
کرد: چرخه تولید آن متوقف نمی شود، اما قصد داریم استانداردهای سختگیرانه که تنها خودروهای خارجی قابلیت پاس کردن آن ها را دارند، لحاظ کنیم.

یک کارشناس حوزه کار با بیان اینکه اگر شرکت های 

اقماری و زیرمجموعه صندوق های بازنشستگی سودده 

نیستند و مدیریت کارآمد بر صندوق ها حاکم نیست، 

صندوق ها  بیمه پردازان  و  شاغلین  را  تاوانش  نباید 

بدهند،تاکید کرد: به جای افزایش سن بازنشستگی 

صندوق های  بیمه پردازان،  و  کارگران  کردن  نگران  و 

بازنشستگی به دست مدیران اهل و جهادی سپرده 

شوند تا با اتخاذ تصمیمات شایسته، نظارت عالیه و 

بهداشت مالی صندوق ها را بهره ور کنند.حمید نجف در 

گفت وگو با ایسنا، ضمن ارزیابی مصوبه افزایش سن 

بازنشستگی به علل ناترازی صندوق ها و راهکارهای 

تقویت صندوق های بازنشستگی اشاره کرد و گفت: 

صندوق های بازنشستگی در کشور با مشکل نقدینگی 

مواجهند و منابعی که بخواهند پرداخت کنند را ندارند. 

صندوق تامین اجتماعی یک صندوق عمومی است 

بوده  دولتی  صندوق  مدیریت های  که  آنجا  از  ولی 

اجتماعی  تامین  که صندوق  تصور می شود  این طور 

صندوقی دولتی است در صورتی که متعلق به کارگران 

تامین  بیمه پردازان  و  گذاران  بیمه  و  کارفرمایان  و 

اجتماعی است.

تاکید بر فعالیت اقتصادی صندوق های بازنشستگی 

وی ادامه داد: از ۱۵ سال گذشته دولت ها این پیشنهاد 

را مطرح کردند که یکسری از صندوق ها فعالیت های 

حق  از  بخشی  بتوانند  تا  باشند  داشته  اقتصادی 

بیمه هایی که پرداخت می شود را آنجا به سود برسانند 

ولی چون نظارت دقیقی روی این قضیه اعمال نشد 

و شرکت های اقماری در دولت های مختلف به حیات 

خلوت تبدیل شدند و برخی سوء مدیریت ها به وجود 

آمد، باعث شد تا این صندوق ها کارآیی لازم را نداشته 

باشند. در واقع شرکت های اقماری صندوق ها به جای 

تزریق  بازنشستگی  صندوق های  به  را  سودی  اینکه 

بازدارنده تبدیل شدند که  به عاملی  کنند، خودشان 

باید هزینه های آنها را هم خود صندوق ها پرداخت 

در  کرد:  تصریح  کار  حوزه  کارشناس  می کردند.این 

حال حاضر منابع صندوق بازنشستگی کشوری تنها 

پوشش  را  بازنشستگان  حقوق  پرداخت  درصد   ۴

در  می پردازد.  دولت  را  مابقی  درصد  و ۹۶  می دهد 

علل ناترازی و ورشکستگی صندوق های بازنشستگی

خبــــــــــــر

خبــــــــــــر

البته  و  پرظرفیت  بخشی  معدن،  خوانساری:  امیرحسین 

مغفول مانده ظرف سال های اخیر. هر چند که اکنون صنایع معدنی 

که با سرمایه گذاری های دهه های گذشته شکل گرفته اند اکنون 

توانسته اند در غیاب ارزهای نفتی، بار اصلی تامین ارز مورد نیاز 

کشور را به دوش بکشند و در کنار صادرات غیرنفتی که عمدتا 

ناف  بند  به محصولات کشاورزی و سنتی کشور است،  متعلق 

اقتصاد ایران را از ارزهای نفتی تا حد زیادی جدا کند. حالا حتی در 

سخنرانی ها و تدوین سیاست هایی که از سوی وزارتخانه متولی 

و وزرای پرتعدادی که از ساختمان خیابان سمیه عبور می کنند 

هم، کمتر ردپایی در حوزه سیاستگذاری های جدی و توسعه ای 

در بخش معدن دیده می شود و اگر هم سرمایه گذاری صورت 

می گیرد، از سوی بخش های عمدتا خصولتی است که آنها هم 

از سیاست های بخش دولتی دارند؛ در  را  البته گلایه های خود 

حالیکه با توجه به تنوع منابع معدنی، اگر برنامه ریزی دقیقی در 

این حوزه طی یک دهه گذشته شکل می گرفت و سیاست های 

غلط و به خصوص قیمتگذاری های دستوری و شیوه های بازگشت 

ارز با نرخ های تکلیفی از این بخش رخت برمی بست، حتما باید 

امروز مشاهده می کردیم.  این حوزه  را در  اتفاقات متفاوت تری 

مهدی کرباسیان، مدیر خبره ای که سال های متمادی سکان یک 

سازمان توسعه ای مهم در بخش معدن و صنایع معدنی یعنی 

ایمیدرو را راهبری کرده است، در گفتگو با برآیند خصوص حال و 

روز این روزهای بخش معدن و صنایع معدنی می گوید.

چه شد که تا این اندازه معدن و صنایع معدنی در سیاست های 

دولت در سنوات گذشته مغفول ماند؟ مگر نه اینکه قرار بود که 

معدن، این بخش مهم و درآمدزا، جایگزین درآمدهای نفتی شود؟

قبل از ورود به این بحث، بهتر است به این نکته اشاره کنم که 

اساسا شعار جایگزینی معدن به جای نفت، شعار غلطی است. 

نفت، گاز و معدن هر کدام جایگاه خود را در اقتصادهای دنیا 

و به تبع آن، اقتصاد ایران دارند و هر سه جزو ذخایر و نعمات 

خدادادی هستند که خداوند به یک کشور، تقدیم کرده و باید 

در جای خود از هر یک از آنها به بهترین شکل استفاده کرد. به 

معادن  تا  است  کشیده  طول  سال  میلیون ها  اینکه  خصوص 

تشکیل شوند و این ذخایر عظیم، به وجود آیند؛ ضمن اینکه ایران 

بین المللی، جزو  آمارهای  از جمله کشورهایی است که مطابق 

۵ کشور اول دارنده بزرگترین ذخایر زیرزمینی و معدنی از جمله 

نفت، گاز و طیف متنوعی از عناصر معدنی است که این خود، یک 

ظرفیت و پتانسیل عظیم برای رشد، توسعه و آینده کشور به شمار 

می رود. در هر صورت، اگر قرار باشد در یک جمله از این نعمت 

خدادادی بی نظیر صحبت کنیم، باید گفت که به اعتقاد بنده و 

نوظهور در دنیا است  ایران یک کشور  از صاحب نظران،  برخی 

که نظیر آن، وجود ندارد، چراکه علاوه بر موقعیت استراتژیک و 

ژئوپلتیک آن، یک کشور کاملا چهارفصل بوده و ذخایر عظیمی را 

در بسیاری از ابعاد اقتصادی از معدن و کشاورزی گرفته تا منابع 

و ذخایر آبزیان در خود جای داده است که شاید دومین نمونه از 

این نوع کشورها در دنیا وجود نداشته باشد. شاید برخی بگویند 

که کشورهایی مانند آمریکا نیز برخی از این شاخصه ها را همچون 

نفت، گاز و معدن دارند؛ اما اتفاقا تفاوت در این است که آنها 

کشورهایی توسعه یافته  بوده و توانسته اند همه این نعمات  را 

در عرصه های تولید ناخالص داخلی خود استفاده کنند؛ اما کشور 

ما در حوزه معدن خیلی عقب است و در حوزه نفت و گاز هم ما 

هنوز ظرفیت های بالقوه زیاد داریم که این خود می تواند اقتصادی 

نوظهور را ایجاد کند و این، نشان دهنده آن است که کشوری که 

جزو ۵ کشور اول دنیا در ذخایر نامبرده است، اکنون در صحنه 

بین المللی از لحاظ تولید ناخالص داخلی جزو ۲۰ کشور اول دنیا 

هم نیست. پس می توان گفت که ما یک ظرفیت بی نظیر داریم 

که در دنیا وجود ندارد. در واقع مواد معدنی وقتی با گاز و نفت 

ایجاد  برابری  چند  افزوده  ارزش  می شود؛  ممزوج  انرژی  یعنی 

می کند و این را خیلی ها ندارند. مثلا استرالیا معادن غنی دارد؛ اما 

در مورد انرژی خیلی ضعیف است و در نتیجه صادرکننده مواد خام 

است و سالیانه ۱۰۰ میلیارد دلار فقط سنگ آهن به چین و سایر 

کشورها صادر می کند؛ چون به دلیل منابع انرژی، توانایی فرآوری 

آنها را ندارد؛ اما ما اینجا سنگ  آهن را می توانیم تا آخرین زنجیره 

تولید ادامه دهیم؛ لذا شعار معدن به عنوان جایگزین نفت، درست 

نیست؛ اما می تواند رقیبی برای درآمدهای نفت، گاز و پتروشیمی 

کشور باشد و جهش اقتصادی برای کشور ایجاد کند.

به هر حال اکنون علیرغم همه این ظرفیت هایی که شما از آن نام 

بردید، باز هم ما بسیار در حوزه معدن و صنایع معدنی ضعیف 

عمل کرده ایم و حتی دیگر سیاستگذاری قوی و اثربخشی که از 

سوی متولی بخش معدن و صنایع معدنی ابلاغ شود هم نداریم. 

بیشتر می خواهیم در این حوزه واکاوی کنیم.

 کاملا درست است. من هم اعتقاد دارم که در این  حوزه بسیار 

ضعیف عمل کردیم و این موضوع به بعد از انقلاب هم برنمی گردد، 

یعنی در دوره حکومت پهلوی دوم هم، به این حوزه بی توجهی 

بسیاری صورت گرفته است. دلیل اول این است که سایه نفت 

بر اقتصاد ایران از قبل انقلاب بسیار سنگین بوده و بعد از انقلاب 

نیز همین روند ادامه یافته است. ما برای نفت خود که هنوز هم 

برای آن وجود دارد، همیشه خریدار داشته ایم  فراوان  تقاضای 

و بدیهی است که سرمایه گذاری برای اکتشاف و استخراج نفت 

به عمل آمده و در بودجه کشور نیز این سرمایه گذاری به طور 

سنواتی جایگاه ویژه ای داشته است، هر چند به دلیل تحریم ها این 

بخش هم با ضعف های جدی مواجه شده است. 

نکته حائز اهمیت آن است که قبل از انقلاب نیز، تا ۶ میلیون 

بشکه صادرات نفت در کشور صورت می گرفته  است و درآمد 

آن وارد خزانه می شد و شاید یکی از دلایل سرنگونی حکومت 

پهلوی هم همین بوده که ورود ارزهای نفتی، موجب تصمیمات 

غلط شد و نرخ تورم بالا رفت و پهلوی دوم دچار یک خوش بینی 

قهرمانانه ای شد که در نهایت آن را زمین زد. در عین حال، بعد از 

انقلاب در دهه اول هم، کشور درگیر جنگ تحمیلی بود و توسعه 

اصلا جزو دستورکار کشور قرار نگرفته بود؛ اما بعد از دولت اول 

مرحوم هاشمی رفسنجانی، وزارت معادن و فلزات تلاش های 

بسیار خوبی را صورت داد و معدن را به عنوان یک زمینه رشد 

یا توسعه وارد برنامه ریزی ها کرد و از آن حمایت نمود تا زمینه 

کمبود  دلیل  به  که  است  بدیهی  اما  شود؛  فراهم  آن  توسعه 

بودجه بعد از جنگ و شرایطی که نیاز به بازسازی در بسیاری 

مسیر  این  در  دولت  می کرد،  ضروری  را  کشور  بخش های  از 

گام های بزرگی بر نداشت و بخش  خصوصی هم اصلا قدرتمند 

نبود و شاید به عبارتی بتوان گفت که اصولا بخش  خصوصی 

بخش خصوصی  بود.  نگرفته  ایران شکل  اقتصاد  در  آنچنانی 

قبل از انقلاب هم خیلی قدرتمند نبود و حکومت پهلوی دوم 

از دهه ۴۰  به غیر  به دلایلی رشد نمی داد.  را  این بخش  هم، 

به دلیل ترکیب  این رشد بخش خصوصی  که طی چند سال 

کابینه و تفکر برخی از اعضای هیات دولت، بخش خصوصی 

اقتصاد حاکم شد  بر  دولت  دوباره  گرفت، مجدد  اندکی جان 

و سیاست های پوپولیستی_سوسیالیستی را شکل داد که هنوز 

هم آثار و تبعات آن و البته تداوم اجرای خود سیاست ها دیده 

می شود؛ لذا نکته ای که وجود دارد آن است که در آن موقع، 

یک سری کارهای اکتشافی و سرمایه گذاری های خوبی شروع 

شد ولی به دلیل محدودیت بودجه، رشد زیادی صورت نگرفت. 

در دولت اصلاحات در زمان وزارت اسحاق جهانگیری و در سال 

۱۳۷۹، سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران 

)ایمیدرو( در مجلس مشابه سازمان توسعه و نوسازی صنایع 

ایران )ایدرو( ایجاد شد که اقدام خوبی به شمار می رود و آقای 

موذن زاده و تیم ایشان در راس کار قرار گرفتند و اگر بخواهیم 

منصفانه قضاوت کنیم، جهش و توجه ویژه به معدن به طور 

وسیع پا گرفت؛ ولی صادقانه اگر بحث کنم در دولت های نهم و 

دهم، آن توجهی که شروع شد و باید قوام می گرفت، انجام نشد 

و در یک دوره کوتاه که قیمت نفت بالا رفت، دولت یک سری 

طرح را شروع کرد. برای مثال در رابطه با فولاد و مس به محض 

شروع به اجرای طرح های قابل دفاع و موثر در تولید ناخالص 

دهم  دولت  در  ایران  اقتصاد  علیه  وسیع  تحریم های  داخلی، 

شکل گرفت که همه آن طرح ها متوقف شد و حتی بعضی ها 

در حد کلنگ زنی و بعضی ها هم در حد فونداسیون باقی ماندند 

و اتفاقی راجع به آنها رخ نداد. در عین حال، در دولت نهم و 

دهم یک سری اتفاقات نامیمونی افتاد که هنوز هم عواقب آن 

مشاهده می شود. یعنی یک اقتصادی در کنار اقتصادهای دیگر 

کشور شکل گرفت که تحت عنوان خصولتی، بسیاری از منابع 

را به انحراف برد. همانطور که می دانید در قانون اساسی ایران، 

سه نوع اقتصاد دولتی، تعاونی و خصوصی تعریف شده که در 

این دوره، بخش چهارمی تحت عنوان بخش خصولتی اضافه 

شد که در حقیقت مثل شترمرغ است. یعنی وقتی می گوییم 

این بخش باید سود بدهد و انتقاد می کنیم که چرا خوب اداره 

نمی شود، می گویند که مرغیم و وقتی می گوییم که چرا تخم 

نمی گذارید، می گویند که ما شترمرغیم؛ و لذا این خصولتی ها 

که وابسته به صندوق های بازنشستگی و نهادهای حکومتی و 

نظامی هستند، وارد جریان اقتصاد شده و یک مسیر غلط را در 

اقتصاد کشور ایجاد کرده اند که اگر شروع فساد اقتصادی با آنها 

را نخواهیم به زبان بیاوریم؛ ولی می توان ادعا کرد که گسترش 

فساد با این بخش بود. در هر صورت نکته ای که وجود داشت در 

دولت یازدهم، ایمیدرو جان دوباره ای گرفت و جزو اولویت های 

اتمام  نهاده شد؛ در واقع مسیر اصلی،  دولت و وزارت صمت 

طرح های نیمه تمام و شروع طرح های جدید تعریف شد. من 

اگر بخواهم یک اقدام را نام ببرم ما در سال ۱۳۹۱، در حدود ۶ 

میلیون تن واردات فولاد داشتیم ولی با برنامه ریزی های صورت 

گرفته، کشور توانست در سال ۱۳۹۷ به ۵ میلیارد صادرات دست 

یابد؛ یعنی من می توانم بگویم در این دوره، زنجیره آهن و فولاد 

تکمیل شد و در بخش های دیگر مانند مس، طلا و روی هم روند 

مناسبی شکل گرفت تا زنجیره های ارزش را در این حوزه داشته 

باشیم. به هر حال اکنون در نقطه ای ایستاده ایم که عقب ماندگی 

کماکان وجود دارد.

به هر حال حتی در دوره ای که جزو افتخارات بخش معدن و 

صنایع معدنی از آن یاد می شود و ظرفیت تولید و صادرات در 

بسیاری از بخش ها ایجاد شده است، اما هنوز عقب ماندگی های 

جدی در حوزه اکتشافات به چشم می خورد و شاید به نوعی هنوز 

داشته های خود را نمی دانیم و نمی شناسیم.

اکتشاف یک  - کاملا نکته درستی است. به خصوص در حوزه 

می رسد  نظر  به  که  می خورد  چشم  به  تاریخی  عقب ماندگی 

ضعف سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی است که البته 

گناه خودش هم نیست؛ زیرا طی دو دهه گذشته هیچگاه به 

این سازمان توجه کافی صورت نگرفته و بودجه مناسبی هم برای 

اکتشافات به او اختصاص داده نشده است و ما هنوز نمی دانیم 

دقیقا چه مواد معدنی و با چه ذخایری در کشور داریم که برای 

آن برنامه ریزی کنیم. دولت باید اکنون به این موضوع توجه جدی 

داشته باشد. من امیدوار بودم در برنامه هفتم توسعه که نقشه راه 

پنج سال آتی کشور است، یک تحول اساسی در این حوزه داشته 

باشیم؛ اما یک تغییرات صرفا به شکل اندک وجود دارد که اساسا 

یک سری از بندهای آن حتی مغایر با توسعه است که باید مورد 

بازنگری قرار گیرد. نکته حائز اهمیت آن است که اگرچه برخی 

از مقامات ارشد دولتی و نمایندگان مجلس در گفته های خود 

ادغان دارند که بخش معدن و صنایع معدنی جزو اولویت های 

دولت و برنامه های توسعه ای است؛ اما این فقط در مصاحبه ها 

و سخنرانی ها دیده می شود و از کلیدواژه های آن، استفاده های 

خوبی صورت می گیرد.

* خود ایمیدرو که در دوره ای از تغییر وزرا و روی کار آمدن دولت 

قالب چارت  در  و  آمد  به میان  آن  سیزدهم، موضوع تضعیف 

سازمانی اصلاح شده وزارت صنعت، معدن و تجارت به شدت 

تضعیف شد چقدر در این عقب ماندگی نقش دارد؟ خود شما 

قدرت کنونی ایمیدرو را ناشی از ضعف سیاستگذار می دانید یا 

اینکه اصولا درکی از جایگاه ویژه این سازمان وجود ندارد؟

- در واقع ایمیدرو یک سازمان توسعه ای است و حتما باید توجه 

ویژه ای به آن شود؛ نه اینکه آن را تضعیف کرد و اجازه داد هر 

برخوردی در حوزه های مختلف سیاستگذاری با آن صورت گیرد. 

حتی در کشورهای پیشرفته دنیا مثل ژاپن هم مثل این سازمان 

ندارند.  هم  معدن  و  کردند  پیشرفت  آن ها  اینکه  با  داریم  را 

سازمان  این  حال  هر  به  که  است  آن  دارد  وجود  که  نکته ای 

دارد  وجود  معدن هم  بدون  پیشرفته  کشور  آن  در  توسعه ای 

و دولت می خواهد تصمیم گیری کند باید از کانال این سازمان 

کارشناسی دقیق وارد عمل شود نه اینکه سیاست های مرتبط 

با معدن و صنایع معدنی در جای دیگری گرفته شود. مثلا در 

حوزه اکتشاف دولت باید در این زمینه پیشتاز باشد و حتما باید 

بودجه مکفی به این بخش اختصاص داده شود تا بتواند علاوه 

بر ایجاد اشتغال و ارزش افزوده، در مسیر ارزآوری نیز گام های 

جدی بردارد. اینجا باید به این نکته هم اشاره کنم که این حرفی 

که به تازگی گفته می شود که خود شرکت ها بروند اکتشاف کرده 

و مسائل آب و انرژی را حل کنند؛ سیاست درستی نیست؛ کم 

مانده بگویند که شرکت های بزرگ که پرسنل زیادی دارند مثل 

ذوب آهن، بروند پیاز و سبزی خوردن هم بکارند. این مدل بدی 

است که در کشور پی  گرفته شده  و عواقب بدی هم  حتما خواهد 

داشت. در واقع، به جای اینکه شرکت ها سرمایه خود را به سمت 

معدن و صنایع معدنی به ویژه در ورود تکنولوژی های جدید 

ببرند و بتوانند در بازار رقابتی دنیا حضور پیدا کنند، به دنبال آب 

و برق و جاده افتادند که فراهم سازی آنها در همه جای دنیا، جزو 

وظایف دولت است؛ اما نکته دیگری که وجود دارد این است 

بزرگترین  و همیشه  است  ایمیدرو  ذاتی  وظایف  این جزو  که 

پروژه های کشور دست این سازمان بوده است و بعد خصوصی 

شده است و خیلی از این شرکت ها وارد بورس شده  و یا فروخته 

شده اند. کاری به بعضی موارد نداریم اما اگر این شرکت ها به 

اهلش داده شده باشد، در مسیر درستی قرار دارند؛ لذا به نظر 

موضوعات  همین  اولویت هایش  جزو  باید  ایمیدرو  می رسد، 

باشد. متاسفانه در دولت دوازدهم و سیزدهم توجه به ایمیدرو 

به عنوان یک سازمان توسعه ای کاهش پیدا کرد و ضربات بدی 

به این سازمان وارد شد. رشد این سازمان در فاصله سال های ۸۰ 

الی ۸۴ و نیز سال های ۹۲ الی ۹۷ بوده و بعد از آن دچار خدشه 

شده است و اگر بخواهم مشکل را در یک جمله بگویم از سال 

۹۷ تا الان، پنج رئیس هیات عامل در این سازمان عوض شده 

است که این عدم ثبات، خود مشکلات جدی را ایجاد می کند. 

این اتفاق در سال های ۸۷ تا ۹۲ هم افتاد که ۶ تا رئیس هیات 

عامل عوض شدند و شاید یکی از عواملی که ایمیدرو توانست 

در دو دوره که عرض کردم، موفق باشد، همین ثبات مدیریت 

و کم و بیش حمایت دولت بود. به هر حال معدن و صنایع 

معدنی نیازمند توجه جدی است و باید در برنامه های توسعه ای، 

بودجه های سنواتی، سیاستگذاری های وزارتی به آن توجه جدی 

صورت گیرد و البته بدنه کارشناسی را هم درگیر کرده و ثبات در 

مدیریت را رقم زد تا این سازمان بتواند همچون دوره هایی که 

نام بردم، دوباره در عرصه معدن و صنایع معدنی سیاستگذاری 

برای رشد و تعالی کارخانجات  را  انجام دهد و زمینه  صحیح 

بزرگ تولیدی و رونق تولید و صادرات آنها فراهم آورد. موضوعی 

که حداقل اکنون کمتر دیده می شود.

 | اقتصاد آنلاین 

گفتگو با مهدی کرباسیان؛

معدن در محاق 

مورد صندوق تامین اجتماعی که هلدینگ شستا را زیر مجموعه 

کشوری  بازنشستگی  صندوق  از  مراتب  به  وضعیت  دارد،  خود 

بهتر است اما طی چند سال گذشته درباره شرکت سرمایه گذاری 

تامین اجتماعی )شستا( بیشترین تغییر و تحولات، جابه جایی و 

بی ثباتی مدیریتی در شرکت های اقماری و وابسته به آن را شاهد 

بودیم که به شدت به صندوق ضربه زده است، در حالی که بی 

مدیریتی بزرگترین آفت مدیریت در صندوق هاست.به اعتقاد نجف، 

بیشتر شرکت های اقماری صندوق های بازنشستگی به جای آنکه 

باری از دوش صندوق ها بردارند، خود به بار مضاعفی روی دوش 

صندوق ها تبدیل شده اند و نتیجه این شده که با تورم و انباشت 

شدید نیرو در زیرمجموعه های خود مواجه هستند.وی ادامه داد: 

وقتی نمی توانیم و نتوانسته ایم چرخه معیوب تورم شدید نیروی 

انسانی در شرکت های اقماری و زیرمجموعه صندوق ها را که در 

دولت های مختلف به وجود آمده اصلاح کنیم نباید تاوان آن را 

کارگران و شاغلین و بیمه شدگان صندوق ها بدهند.

دلیل ورشکستگی و ناترازی صندوق های بازنشستگی

این کارشناس اقتصادی در پاسخ به این پرسش که دلیل اصلی 

تنها  ما  داد:  پاسخ  این طور  چیست؟  صندوق ها  ورشکستگی 

می گوییم که صندوق ها دچار ورشکستگی شده اند ولی دلیل آن 

را کامل توضیح نمی دهیم. به اعتقاد من عامل اصلی مشکلات 

و  مدیریت  سوء  زیان ده،  اقماری  شرکت های  وجود  صندوق ها، 

برداشت های مختلف از صندوق هاست. 

هر جا کسری شدید بودجه پدید آمده به ناچار از صندوق ها برداشت 

شده است ولی نکته کلیدی اینجاست که بعد از گذشت سال ها به 

جای آنکه اصل و سود باهم بازگردانده شود همان اصل پولی که 

سال ها قبل برداشت شده به صندوق واریز می شود و همین مساله 

یکی از علل اصلی ورشکستگی صندوق ها به شمار می رود.

زیرمجموعه  عظیم  و  بزرگ  هلدینگ  یک  شستا  داد:  ادامه  وی 

سازمان تامین اجتماعی است که ۱۷۰ شرکت زیرمجموعه خود دارد، 

اما می بینیم که چند هلدینگ دیگر هم زیرمجموعه این هلدینگ 

ایجاد می شود هر کدام هیات مدیره، دفتر، ساختمان، پرداخت 

حقوق و پاداش به نیروی کار، راننده، وسیله نقلیه و ... می خواهند 

تامین  سازمان  به  مساله  این  که  می طلبد  زیادی  هزینه های  و 

اجتماعی و صندوق بازنشستگی فشار وارد می کند.

یعنی به جای داشتن یک هلدینگ چابک، شرکت های متعدد بسیار 

و هدلینگ های عظیم دیگر زیرمجموعه آن خلق کرده ایم که باعث 

تورم شدید و انباشت نیرو در این مجموعه ها و شرکت های اقماری 

شده و در نتیجه امروز به شدت هزینه بر شده اند.

راهکارهای خروج صندوق ها از حالت ورشکستگی و ناترازی

نجف درباره راهکارهای خروج صندوق ها از حالت ورشکستگی و 

ناترازی نیز گفت: برای این منظور راه حل های مختلفی وجود دارد و 

بهترین روش این است که نظارت و بهداشت مالی روی صندوق ها 

صورت گیرد و در بحث بهره وری صندوق ها بررسی کنیم و ببینیم 

که آیا صندوق هایی که شرکت های اقماری زیادی زیرمجموعه خود 

دارند، سودآور هستند یا نه؟ چنانچه سودآور نیستند آنها را در 

بورس واگذار کنیم و سهامشان را بفروشیم یا در پروژه ها و صنایع 

به روز و نوین سرمایه گذاری کنیم تا از ضرر و زیان بیشتر صندوق ها 

جلوگیری شود و این بهداشت مالی باید در تمام شرکت های اقماری 

صندوق های بازنشستگی اجرایی شود.

صندوق های  مشکل  حل  دیگر  راهکار  کار  حوزه  کارشناس  این 

و  داخلی  خبره، حسابرسان  از مشاوران  استفاده  را  بازنشستگی 

شرکت های مشاوره بخش خصوصی عنوان کرد و گفت: باید این 

افراد به عنوان ناظر وارد شرکت های اقماری صندوق ها شوند تا 

بیلان عملکرد سالیانه آنها بررسی و جایگاه و وضعیت آنها مشخص 

شود و  درصورتی که مدیریتشان مطلوب نیست و زیان ده هستند 

واگذار شوند.

بر  نظارت  بخش  باید  اجتماعی  تامین  سازمان  نجف،  گفته  به 

زیرمجموعه ها و شرکت های اقماری را فعال و از دو ابزار حاکمیتی 

در شرکت سرمایه گذاری تامین اجتماعی)شستا( استفاده کند. یکی 

ابزار حسابرسی داخلی تا قدرت نظارت خود را تقویت کند و دوم 

بر زیرمجموعه ها و هلدینگ های  بازرسی جهت سرکشی  نیروی 

بالاسر تا جلوی هزینه تراشی و زیان دهی را بگیرد.

وی همچنین پیشنهاد کرد: دولت در هیات مدیره این شرکت ها 

از سازمان بازرسی کل کشور و تشکل های کارگری وکارفرمایی و 

بازنشستگان نماینده داشته باشد و گفت: اصلاحات ساختاری یعنی 

همه این مواردی که اعلام کردیم و اصلاحات پارامتریک و افزایش 

سن بازنشستگی مرحله آخر اصلاح وضع صندوق هاست. اینکه 

ما نتوانسته ایم یا نمی توانیم جلوی بار هزینه های تحمیل شده به 

صندوق ها و تورم و انباشت شدید نیروی انسانی در شرکت های 

این  وارد  خودمان  که  را  صندوق ها  زیرمجموعه های  و  اقماری 

مجموعه ها کردیم، بگیریم، تاوانش را نباید کارگران و بازنشستگان 

و شاغلان صندوق ها بدهند.

چرا صنایع معدنی گوشه گیر شده اند؟
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رصدخانه ورود زنان »بدون رعایت حجاب اسلامی« به موزه ها ممنوع شد
مرتضی ادیب زاده، مدیرکل موزه های وزارت میراث فرهنگی در بخشنامه ای به مدیران اداره های میراث فرهنگی استان های کشور درباره ضرورت رعایت حجاب و عفاف در موزه ها و 
مجموعه های موزه های تحت پوشش این وزارتخانه نوشت: نظر به اهمیت پاسداری و صیانت از شئون فرهنگی و حریم امنیت عمومی جامعه در موزه ها و مجموعه های فرهنگی 
تاریخی از تاریخ ابلاغ این بخشنامه ورود و حضور افراد بدون رعایت حجاب اسلامی در موزه ها و مجموعه های تحت پوشش این وزارتخانه ممنوع است.

احمد مجتهدزاده، رئیس پیشین پژوهشکده پولی 

و بانکی با بیان اینکه فساد در چرخه ارتباطاتی 

گرفته  شکل  غیراصولی  صورت  به  ایران  در  که 

است اما با منطق و مقررات کاملًا درست است،  

به هم میهن گفت: »فردی که می خواهد کالایی 

همچون چای را وارد کند، ابتدا باید مجوز آن را از 

وزارت کشاورزی دریافت کند و ثبت سفارش کند. 

بعد از تایید ثبت سفارش باید با یک بانک رابطه 

اعتباری برقرار کند و معمولًا وقتی حجم اعتبارات 

زیاد باشد با چند بانک وارد مذاکره شود. مقررات 

در بانک ها مشخص است و هر فردی نمی تواند 

این اعتبارات را دریافت کند. با این حال بعد از 

بانک  مراحل،  تمامی  تایید  و  طی شدن مسیر 

مرکزی ارز لازم را تخصیص می دهد. روند پرداخت 

نیز عموماً بیش از سه ماه طول می کشد مگر اینکه 

ارتباطات خاص باشد که سریع تر این تخصیص 

صورت می گیرد.« 

 او با اشاره به اینکه فرد واردکننده چای با وزارت 

مجوز  که  است  داشته  خوبی  ارتباط  کشاورزی 

او داده اند،  را تنها به  واردات 80 درصد چای لازم 

که  مذکور  کالای  ارز،    تخصیص  از  »بعد  افزود: 

از قضا از کالاهای اساسی است، باید وارد کشور 

شود. بنابراین برای ورود این کالا علاوه بر وزارت 

نظر  گمرک  و  استاندارد  سازمان  باید  کشاورزی،  

دهند و تایید کنند که آیا همان کالایی که ثبت 

سفارش شده با همان کیفیت، قیمت و وزن وارد 

می شود یا نه؟ بنابراین شبکه بانکی و بانک مرکزی 

تنها  و  کرده  عمل  روال خود  فساد طبق  این  در 

مکلف است بررسی کند اگر فرد وام گیرنده، تعهدات 

خود را پرداخت نکند، پرداخت ارز را متوقف کند 

یا جریمه دریافت کند. در این پرونده نیز براساس 

اطلاعاتی که دارم برخی از بانک ها به دلیل اینکه فرد 

وام گیرنده سفارش شده است، مبلغ ارزی بیشتری 

را دریافت کرده و برخی از بانک ها نیز به دلیل عدم 

پرداخت تعهدات،  ارزی دیگر پرداخت نکرده است.«  

 این کارشناس بانکی و ارزی با تاکید بر اینکه در 

ایجاد این چرخه فساد بخش اعظمی از دولت 

نقش داشته اند، اعلام کرد: »بانک مرکزی پیش 

از این رسماً به تعدادی از بانک ها اعلام کرده بود 

که به فرد مذکور برای واردات چای، ارزی پرداخت 

خود  وظیفه  به  مرکزی  بانک  بنابراین  نکنند. 

براساس  بانک ها  حقیقت  در  است.  کرده  عمل 

پرداخت  وزارت کشاورزی، مسئول  تاییدیه های 

تسهیلات بوده اند و کنترل ها درباره این پرونده 

فساد باید در بخش  های دیگر انجام می شد.« 

 مجتهدزاده معتقد است، بانک مرکزی کمترین 

قصور را در این پرونده داشته اما این بدین معنا 

نیست که بانک هایی که بعد از اینکه رئیس کل 

تخصیص  ارزی  دیگر  داد،  دستور  مرکزی  بانک 

داده نشود،  بلکه همچنان تخصیص ارز داده اند و  

مقصر نیستند. او ادامه داد: »وقتی که بنا می شود 

واردات کالاهای اساسی با وجود محدودیت های 

ارزی و تحریم هایی که وجود دارد، انجام شود، 

باید مراقبت های بیشتری انجام شود البته برای 

این منظور بیش از 10 دستگاه روند کلی موافقت و 

تخصیص ارز را رصد می کنند بنابراین در این فساد 

ارزی همه مقصرند که چرا این فساد با این حجم 

انجام شده است. 

 پزشکیان: 

تذکر وقتی نتیجه معکوس 
دهد، ضد امر به معروف و 

نهی از منکر است

در  تبریز  مردم  نماینده  پزشکیان  مسعود 

مجلس شورای اسلامی درباره ایرادات وارده به 

لایحه عفاف و حجاب گفت: چون لایحه در کمیسیون 

تخصصی بررسی شد از جزئیات آن خبر ندارم اما یک اصل را می دانم که 

رفتار را نمی توان به این سادگی با قانون عوض کرد، اعتقاد و باور را با 

دستور نمی شود درست کرد، برای تغییر رفتار باید با اندیشه و فکر به جنگ 

آن رفت؛ با چماق و دعوا و گرفتن و جریمه کردن تصویر می کنم نه تنها کار 

به جایی نمی رسد و در ظاهر ممکن است آن چهره را نشان ندهد اما از 

باطن کاملا تهی و خالی می شود و آن کسی که روسری و حجاب بر سر 

می گذارد هم گاها هیچ اعتقادی نخواهد داشت.نماینده تبریز خاطرنشان 

کرد: در هر موسسه و هیات و اداره ای روحانیت حضور دارد اما نتیجه 

آنطور که می خواستیم نشد، چرا اینطور شده؟

اینکه  بیان  با  جمهور  رئیس  اجرایی  معاون 

دولت آیت الله رئیسی دولت عکس یادگاری بگیر 

فروند   ۵۰ دولت  همین  در  کرد:  عنوان  نیست،  وارداتی  های  هواپیما  با 

هواپیما وارد کردیم و اصلا اعلام نکردیم.منصوری با اشاره به شرایط دولت 

به  کشور  دولت سیزدهم،  کار  به  آغاز  در  کرد:  بیان  فعالیت خود  بدو  در 

لحاظ اقتصادی  و بودجه ای در شرایط خوبی قرار نداشت اگر این سیاهه 

مشکلات آن دوران را تحلیل کنیم در این زمان نمی گنجد.سرپرست نهاد 

ریاست جمهوری به موفقیت های دولت در عرصه سیاست خارجی همچون 

عضویت در شانگهای و بریکس، از سرگیری روابط با عربستان، تعمیق روابط 

از  بخشی  تنها  ها  این  گفت:  و  کرد  اشاره  غیره  و  با کشورهای همسایه 

موفقیت های دیپلماسی دولت است.

لاریجانی: 

نتانیاهو مثل لات های 
محله داش آکل است

لاریجانی، نتانیاهو را به یکی از لات های 

گفت:  و  کرد  تشبیه  آکل  داش  محل 

حیثیت نتانیاهو از بین رفته؛ او اعتباری 

ندارد و از خاصیت افتاده است.

تشخیص  مجمع  عضو  لاریجانی،  علی  خبرآنلاین،  خبرگزاری  گزارش  به 

مصلحت نظام در ویدیویی که خبرگزاری تسنیم از او منتشر کرده با اشاره 

به وضعیت نتانیاهو بیان کرد: نتانیاهو مثل یکی از لات های محله داش 

آکل است که سرو صدا کرده و فحش می داد. یک جوانی بلند شد و دوتا 

سیلی به او زد که باعث شد زمین بخورد.

از خاصیت  اعتباری ندارد و  او  رفته؛  از بین  نتانیاهو  وی گفت: حیثیت 

افتاده است. این لات دیگر باید از محل برود. امروز صلح شود یا فردا، باید 

برود بمان نیست.

دولت سیزدهم دولت 
عکس یادگاری بگیر با 
هواپیماهای وارداتی 

نیست

واکنش زاکانی به خبر ناپدید شدن ۱۷ هزار میلیارد تومان در شهرداری تهران

شرکت  نام  اولین بار  برای  عدلیه  رئیس  پارسینه: 

با  جلسه  در  را  چای  واردات  حوزه  در  متخلف 

دانشجویان اعلام کرد و گفت: متاسفانه هم در مورد 

چای دبش و هم در مورد واردات نهاده های دامی 

تخلف صورت گرفته است.

محسنی اژه ای در ادامه با اشاره به موضوع رسیدگی 

از  یکی  سخنان  در  که  عجمیان  شهید  پرونده  به 

شهید  پرونده  در  گفت:  شد،  مطرح  دانشجویان 

قوه  از  بیرون  از  مداخله ای  هیچگونه  عجمیان، 

بزرگوار  پدر  لسان  از  است؛  نگرفته  صورت  قضاییه 

رسانه ها  برخی  در  همچنین  و  عجمیان  شهید 

ولایتی  آقای  ناحیه  از  نامه ای  که  شد  اعلام  چنین 

در خصوص پرونده مزبور به من واصل شده است؛ 

چنین  اصلا  شدیم  متوجه  دقیق  بررسی  از  پس 

به قوه قضاییه واصل نشده است؛ من در  نامه ای 

ادامه، موضوع را از رئیس کل دادگستری استان البرز 

و حتی قاضی پرونده جویا شدم و از آن ها پرسیدم 

واصل  شما  به  پرونده  این  پیرامون  نامه ای  آیا  که 

شده است؟ آن ها نیز چنین موضوعی را رد کردند؛ 

بنابراین وقتی اصلا نامه ای به دست ما مقامات و 

مسئولان قضایی نرسیده، پس چگونه گفته می شود 

شده  نفوذ  اعمال  عجمیان،  شهید  پرونده  در  که 

ولایتی  آقای  از  عده ای  یک  قضیه،  این  در  است؟ 

این  او کوچکترین دخالتی در  اما  تقاضایی کردند، 

پرونده نداشت. رئیس عدلیه گفت: البته من ادعا 

ندارم که در هیچ بخش و مرجع قضایی، هیچگونه 

در  که  دارم  تاکید  ولی  ندارد،  وجود  نفوذی  اعمال 

مقابل اینگونه مقولات، قاطعانه می ایستیم و از شما 

دانشجویان نیز می خواهیم چنانچه مصادیقی از این 

موضوع را اطلاع دارید، برای پیگیری و رسیدگی به 

ما ارائه دهید.

محسنی اژه ای در ادامه، با اشاره به موضوع وقوع 

تخلف در واردات نهاده های دامی و همچنین موضوع 

چای دبش، که در سخنان یکی از دانشجویان مطرح 

تردید  بدون  مورد،  دو  هر  در  متاسفانه  گفت:  شد 

تخلف صورت گرفته است؛ اما اینکه میزان آن چقدر 

است یا اینکه امر به وقوع پیوسته، تخلف محسوب 

می شود یا جرم و اگر جرم است از چه نوع جرمی 

است و چه مجازاتی دارد، از جمله مواردی هستند 

که باید مورد رسیدگی دقیق قرار گیرند و قاضی در 

خصوص آن ها اتخاذ تصمیم و رأی کند.

رئیس قوه قضاییه گفت: در مورد هر دو موضوع 

باید تاکید کنم که به محض اطلاع یافتن بخش ها 

قضاییه،  و قوه  دولت  در  ذی ربط  و دستگاه های 

بررسی ها و پیگیری های مقتضی به عمل آمد و ما از 

کنار این دو موضوع نگذشتیم.

آقای وزیر بهداشت ! 
آقای صداوسیما ! اتاق زایمان 

بیلبورد تبلیغاتی نیست

روزنامه فرهیختگان نوشت: بهرام عین اللهی وزیر 

افتتاح  از  تبلیغاتی  گزارش  یک  برای  بهداشت 

بیمارستانی در فردیس کرج تمام پروتکل های اتاق 

جراحی را کنار گذاشت و وارد اتاق زایمان خانمی 

شد که حتی همسرش اجازه حضور در این اتاق 

بیمارستان های دولتی  از  را طبق قوانین بسیاری 

ندارد.

این درحالی است که بسیاری از بیماران از برخی 

پزشکان دوربین به دست گلایه دارند که وارد اتاق 

جراحی و حتی زایمان می شوند و این موضوع را 

مغایر با احترام به حریم شخصی خود می دانند، 

در  بیمار  و هویت  چهره  بگوید  پزشک  اگر  حتی 

عکس ها و ویدئوهایش مشخص نیست.

حال در یکی از پراسترس ترین عمل ها که احتمالا 

خانواده ها پشت اتاق بیمارستان منتظر نشسته اند 

دنیا  به  سالم  نوزادشان  تا  دعا هستند  درحال  و 

بیاید و مادر نیازمند آرامش برای طی این مرحله 

سخت از زندگی خود است، خبرنگار صداوسیما با 

دوربین سلفی وارد اتاق عمل می شود تا یک رپرتاژ 

بیمارستان  این  افتتاحیه  برای  پرطمطراق  آگهی 

برگزار کند.

 این قبح زدایی از حریم بیمار و شکستن پروتکل ها 

وزارت  اول  نفر  سوی  از  بیمارستانی  قوانین  و 

جنبه  باید  که  ملی-  رسانه  و  کشور  بهداشت 

از  هیچ کدام  نفع  به  اصلا  باشد-  داشته  آموزشی 

طرفین نیست و اتفاقا از منظر رسانه ای می تواند 

این طور مورد نقد قرار بگیرد که از هر چیزی حتی 

حریم خصوصی یک بیمار در اتاق زایمان استفاده 

تبلیغاتی برای دولت می شود.

افتتاح بیمارستان 280 تختخوابی شهر فردیس   

آنقدر  این شهر  اهالی  برای  نام شهیدسلیمانی  با 

خبر خوبی است که نیازی به حریم شکنی از بیمار 

و شکستن قوانین بهداشتی نداشته باشد و باید 

گفت متاسفانه این دسته گزارش ها را نیز نمی توان 

از خلاقیت های گزارشگری در رسانه به شمار آورد.

شبه خلاقیت ها  دسته  این  امیدواریم  بااین حال   

وارد فاز تازه ای نشوند و همین جا به خاطر انتقادات 

شوند  متوقف  دارد  وجود  آن  درمورد  که  جدی 

وگرنه به مخاطب القا خواهد شد که قوانین کشور 

فقط برای مردم قانون است و به نفع حرکت های 

شکسته  خاص  افراد  توسط  به راحتی  تبلیغاتی 

می شود.

نیست،  تبلیغاتی  استفاده  جای  زایمان  اتاق   

حتی اگر این توجیه پشتش بیاید که آن خانم و 

همسرش احساس رضایت داشته اند.

خبــــــــــــر

خبر

خبر

خبــــــــــــر

توضیحات اژه ای درباره پرونده فساد چای و دخالت ولایتی در پرونده عجمیان

فرمانده نیروی دریایی سپاه

سردار تنگسیری:

 هر کسی خیانت کند، 
سزایش را می بیند

به گزارش تابناک ،سردار تنگسیری در یادواره 

سردار شهید ییلاقی و وداع با پیکرهای مطهر 

۸ شهید گمنام با اشاره به اینکه در خیمه شهدا 

ما  کننده  قیامت شفاعت  در  و شهدا  هستیم 

افزود:  را خواهند گرفت،  هستند و دست مان 

ششمین سالگرد دلاورمردی را تجلیل می کنیم 

که تمام وجودش صرف انقلاب و اسلام شد.

فرمانده نیروی دریایی سپاه یادآور شد: ملت ما 

راه و مسیر حق را در پیش گرفته است و در این 

راه حق پیروزیم و پشتوانه ما شهدای هستند.

وی با گرامیداشت یاد و خاطره بیش از ۱۰ هزار 

و ۴۰۰ شهید مازندران و ۸۰۰ شهید بهشهر افزود: 

در  سال   ۳۴ ییلاقی  علی  حاج  شهید  سردار 

کسوت جانبازی ۸۰ درصد لنگری برای جوانان و 

نسل های بعدی شدند.

احمد مجتهدزاده : 

در این فساد ارزی همه مقصرند

زاکانی از شایعه پردازان 
شکایت می کند

سخنگوی شهرداری تهران با اشاره به شایعه سازی  

علیرضا  خصوصی  زندگی  درباره   اخیر  روزهای 

این  مشارکت کنندگان  همه  از  گفت:  زاکانی 

»پروژه« شکایت شده و تا حصول نتیجه پیگیری 

خواهد شد.

شایعات  به  واکنش  در  محمدخانی  عبدالمطهر 

نوشت:  توییتر  در  تهران  شهردار  درباره ی  اخیر 

فیک نیوز،  عرصه  در  بی سابقه  جهش  یک  »با 

زندگی شخصی  علیه  بی شرمانه ای  دروغ پردازی 

شهردار تهران انجام شد. از همه مشارکت کنندگان 

نتیجه  حصول  تا  و  شده  شکایت  »پروژه«  این 

زورگیرهای  پیگیری خواهد شد.ریالی هم خرج 

رسانه ای نکرده و نمی کنیم و صد البته که خداوند 

از اهل ایمان دفاع خواهد کرد.«

انتقاد یک نماینده مجلس از سنگ اندازی ها در مقابل لایحه عفاف و حجاب

به گزارش تسنیم، علیرضا زاکانی؛ شهردار تهران در حاشیه آیین بهره برداری از 

زیرگذر کوهک و راست گرد پل گل ها در جمع خبرنگاران با اشاره به افزایش 

ناوگان حمل و نقل عمومی اظهار کرد: به کیفی سازی و برقی سازی نیز توجه 

ویژه داریم و 2 هزار و 500 دستگاه اتوبوس از داخل کشور خریداری کنیم.

وی با اشاره به اینکه از این تعداد 500 دستگاه برقی است، تصریح کرد: برنامه 

بنا بر 3 هزار دستگاه بود که تا امروز قرارداد 2 هزار و 500 دستگاه منعقد شده و 

علاوه بر این 2 هزار دستگاه اتوبوس نیز وارد خواهد شد. امروز 3 هزار دستگاه 

اتوبوس داریم که همانطور که گفتیم برای 2 هزار و 500 دستگاه قرارداد منعقد 

شده و ماهانه و به تدریج وارد ناوگان می شود و عملًا فضای شهر به حد نصابی 

می رسد که بی سابقه است.

زاکانی با بیان اینکه نوسازی ون ها و تاکسی ها نیز به صورت جدی در دستور 

کار مدیریت شهری است، گفت: در همین راستا همت وزیر صمت با اراده 

رئیس جمهور، وزیر نفت و وزیر نیرو و با حمایت وزیر اقتصاد و رئیس کل بانک 

مرکزی باعث می شود گام های بلندی را امسال و در 6 ماه ابتدایی سال آینده 

برداریم. این در کنار عملیاتی شدن قرارداد 791 واگن، تفاهم 280 واگن دیگر 

و همچنین 113 واگن ملی قرار دارد که نوید آینده ای متفاوت با شرایط فعلی 

است و در کاهش آلودگی هوا نیز اثرگذار خواهد بود.

شهردار تهران بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به اخبار منتشر شده در 

رابطه با عدم ثبت رقم 17 هزار میلیارد تومان در سامانه شفافیت ادامه داد: 

در شهرداری سه سرفصل داریم که شامل تخصیص منابع، اجرای پروژه ها و 

نشاندن منابع در چارچوب های مالی است. از ابتدای سال مسیری جهش وار 

را پیش می بریم و این 17 هزار میلیارد تومان فاصله بین تخصیص اولیه اعتبار 

با گام سوم یعنی به هزینه نشاندن پروژه هاست؛ به همین دلیل در طول سال 

مالی دولت و دستگاه های اجرایی پایان اردیبهشت ماه را برای نشستن هزینه 

در حساب ها مشخص می شود.

وی گقت: برخی با ذوق زدگی این موضوع را مطرح کردند و 17 هزار میلیارد 

تومان برای پروژه ها هزینه شده و در حساب ها مشخص خواهد شد و باید 

برای کسانی که به اذهان مردم آسیب می زنند، تاسف خورد.

زاکانی با تاکید بر اینکه تمام پیش پرداخت ها در قالب همان 17 هزار میلیارد 

تومان است،  تصریح کرد: برای خط 10 مترو تا امروز 4 هزار و 500 میلیارد 

تومان پیش پرداخت و کارکرد انجام دادیم و یا برای خرید اتوبوس از همین 

منبع پرداخت کرده ایم که هنوز به هزینه ننشسته است. در مجموع امیدواریم 

این اقدامات دستخوش امور سیاسی قرار نگیرد.

از  اسلامی  شورای  مجلس  حقوقی  و  قضایی  کمیسیون  رئیس  نایب 

سنگ اندازی ها مقابل لایحه عفاف و حجاب در مجلس انتقاد کرد.

حجت الاسلام حسن نوروزی در مورد لایحه عفاف و حجاب مجلس به عصر 

ایران گفت: »آنچه که ما به عنوان کمیسیون قضایی و حقوقی در لایحه عفاف 

و حجاب دیدیم این بود که دستگاهها و وزارتخانه های مختلف را برای اجرای 

این قانون مکلف کردیم. برای وزارتخانه های کشور، آموزش   پرورش، علوم و 

سازمان های بهزیستی و صداوسیما به تناسب وظایفی که دارند تکالیفی در 

نظر گرفتیم.«

نایب رئیس کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس شورای اسلامی اظهار کرد: 

»در نهایت ما مصوبه ای ۸۰ ماده ای را به شورای نگهبان تقدیم کردیم و آنچه 

که ما بروی آن کار کردیم و دنبال آن بودیم این بود که همه به وظایفشان عمل 

کنند اما کسانی در مجلس در پشت پرده این مصوبه کمیسیون را از چارچوب 

خارج کردند و همین باعث شد که هر کسی زیر بار وظایفش در هنگام اجرای 

این قانون نرود.«

از  را  مصوبه  این  که  بودند  کار  در  دست هایی  مجلس  »در  داد:  ادامه  وی 

چارچوبش خارج کنند ما این دست ها را دست های خطرناکی می دانیم که 

سیستم قانونگذاری را از چارچوب خودش خارج کرده اند. کار قانون گذاری 

وقتی سلیقه ای شد دیگر قانونگذاری نیست و سلیقه فرد است. قطعا این 

لایحه با توجه به اعمال سلیقه ای که از طرف برخی افراد در آن ایجاد شد در 

صورت تصویب شورای نگهبان نیز تاثیر مثبت را برای مقابله با بی حجابی 

نخواهد داشت.«

منبع: روزنامه ایران
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آغاز اردوی تیم ملی کشتی نونهالان با حضور 65 ورزشکار در گناوهورزش 
سرمربی تیم کشتی فرنگی نونهالان گفت: سومین مرحله اردوی تیم ملی کشتی نونهالان ایران 

برای انتخاب نفرات برتر مسابقات آسیایی ۲۰۲۴ در بندر گناوه استان بوشهر با حضور ۶۵ 
ورزشکار، کادر فنی و مربی آغاز شد. 

خبر

خبر

خبر

خبر

صلاح، کابوس کلوپ: 

نمی دانم چه باید بکنم!

از دیروز همان تیم متحد هستیم

بیانیه انتحاری پرسپولیس علیه تلویزیون

بعد از ظهر جمعه در حالت عادی فرصتی برای استراحت 

ارکان اداری یک تیم فوتبال است اما پرسپولیس در وضعیت 

خاصی است. از آنجایی که از روز گذشته حملات از سوی 

ارگان دولت )یک روزنامه و یک خبرگزاری( به رضا درویش 

درباره مدیرعامل  ورزشگاه  برنامه  گزارش  امروز  آغاز شده، 

سرخ ها منجر به انتشار بیانیه ای طولانی و تند شده که نکات 

مختلف و ارجاعات بسیاری دارد و البته ظاهرا پای یکی از 

رقبای مستقیم پرسپولیس نیز در آن به میان آمده است.

هدفمند پرسپولیس را می کوبند 

یک برنامه تلویزیونی، امروز بسیاری را حتی از رسانه های 

بی طرف متحیر کرد. برنامه ای که عمق بغض آن نسبت به 

پرسپولیس و کینه آن نسبت به عوامل باشگاه و تیم البته 

برای ما عجیب نبود، اما اتفاقا امروز لازم بود تا صحت گفتار 

ما در پرسپولیس، نسبت به وجود برنامه ای هدفمند علیه 

پرسپولیس برای ایجاد بی ثباتی و تغییر، به اثبات برسد

هوادار ما حق دارد عصبانی باشد

هر چند یکی از دلایل چنین رویکردهایی در بعضی برنامه ها، 

تلاش برای جذب مخاطب و برون رفت از بحران نداشتن 

بیننده، شنونده و دنبال کننده است. این برنامه را ببینید و 

بعد خود قضاوت کنید قرار است از هواداری که نگران است، 

و  به حق عصبانی است  از بعضی جهات  و  دارد  استرس 

گاهی اوقات عصبانیتی را که باید متوجه دیگران کند، متوجه 

پرسپولیس می کند، قرار است چگونه بهره برداری شود. بهره 

برداری می کنند به خاطر ارتباط های خاصی که خود با عوامل 

تیمی خاص دارند که به تعبیر بعضی بسیار کارکشته هستند. 

ما  را سراغ  آدم های شان  و  کنار می نشینند  به ظاهر  خود 

می فرستند.

باید از این تهدید استفاده کنیم

شاید این همان تهدیدی است که باید به آن به عنوان یک 

فرصت نگاه کنیم. فرصتی برای هوشیاری. همین هوشیاری 

باعث شد دیروز در پرسپولیس همه از مدیر تا مربی و بازیکن 

با وجود همه مشکلات و دغدغه هایی که همچنان وجود 

دارد، گرد هم بیایند و هم پیمان شوند. هوادار، عمود خیمه 

پرسپولیس است و این را هواداران می خواستند.

پیمان بستید که پرسپولیس را بکوبید

مشکلات مالی همچنان وجود دارد. مدیران و کادر فنی و 

بازیکنان همچنان با آن دست و پنجه نرم خواهند کرد ولی 

اگر عشق به مردم نبود، اتحاد دیروز روی نمی داد. جالب این 

که همین اتفاق دیروز در تمرین، گویا بعضی را نگران ساخته 

است. تا همه آن هایی که پیمان بستند را با هم بکوبند. 

مدیرعامل را یک جور، سرمربی را جور دیگر.

یحیی را کنار بگذاریم تا در دنیای نادان ها مدال بگیریم؟

فقط به مونولوگی که برای مدیرعامل باشگاه نوشته شده 

توجه کنید . این دیگر نقد رسانه ای نیست . دشمنی و کینه 

است یا آن جا که سرمربی موفق تیم را می کوبند . چون 

عملکرد یحیی را باید در این چند سال بررسی کرد نه در 

چند بازی. جالب این که برای عبور از او از قهرمانی های 

سال های اخیر و سه گانه سال قبل وام می گیرند! این دیگر 

حیرت آورترین بود. آن سه گانه را با چه کسی و چه کسانی 

به دست آوردیم؟ حالا برای چند بازی چنین مربی را کنار 

بگذاریم که در دنیای نادان ها مدال افتخار بگیریم؟ این چه 

سخن و رویکردی است.

نگرانید ما دوباره جام بگیریم

را دو آتشه ترین هواداران تیم های رقیب هم  ادبیات  این 

به کار نمی گرفتند و قطعا کسی که چنین برنامه ای می سازد 

اگر هم بخواهد و تلاش کند نمی تواند دلسوز پرسپولیس و 

هوادارانش باشد. این چه نگرانی است که به جان شان افتاده 

است؟ نگرانی از این که این پیمان به انسجامی بینجامد که 

سال قبل طومار رقیبان را در هم پیچید و جام ها را درو کرد.

تلویزیون از بازی ما درآمد دارد

این برنامه را ببینید و خوب فکر کنید چرا بعد از هم پیمانی 

دیروز در پرسپولیس و در آستانه بازی قبل دربی، باید چنین 

برنامه تحریک آمیزی ساخته شود و هواداران را سوق دهند 

تا در بازی پیش رو بحران ایجاد کنند و در هفته پیش رو 

نیز آرامش را از تیم بگیرند.جالب است تلویزیون از بازی های 

پرسپولیس درآمد کسب می کند. از آن هیچ سهمی به خود ما 

نمی دهد در حالی که ریشه اکثر این مشکلات که هواداران را 

بی قرار و ناراحت می کند در مسائل مالی است و بعد در مقام 

وکیل مدافع همین هوادار ایفای نقش می کند.

لحن گوینده بغض و کینه دارد

بخش های  در  منصف  آدم های  و  خوب  برنامه های  البته 

ورزشی رادیو و تلویزیون کم نیستند. ولی از ما ناراحت نباشند 

چون از سوی همکاران آن ها مورد حمله ناجوانمردانه ای قرار 

گرفته ایم. شما فقط به لحن گوینده و مطالبی که مطرح می کند 

توجه کنید . این همه بغض و کینه به چه دلیل بود؟

درآمد شما به نام پرسپولیس است

آن ها با علم به این مسئله به استناد همین برنامه اخیر به 

دنبال برهم زدن تشکیلات پرسپولیس و وارد کردن آن به دور 

باطل تغییرات مکرر هستند. آیا منصفانه است درآمدی که به 

نام پرسپولیس به دست می آید این گونه هزینه شود؟

از صداوسیما ما را تهدید کردند

ما را تهدید کرده بودند که اگر با آن ها همکاری نکنیم، اگر 

مدیرعامل و سرمربی و بازیکنان به برنامه آن ها رفت و آمد 

نکنند چنین و چنان خواهند کرد و این کار را کردند. صداقت 

در گفتار آن ها را با دانستن این واقعیت هم می توانید قضاوت 

کنید.

پرسپولیس قربانی اختلافات در تلویزیون شدیم 

به نظر می رسد پرسپولیس همچنین قربانی درگیری ها و 

اختلافات درون سازمانی آن ها است چون در جریان همان 

تهدیدها گلایه داشتند که چرا مدیران، سرمربی و بازیکنان با 

یکی دو برنامه در ارتباط هستند و با آن ها نه! ما چه کنیم؟

برنامه ها  در  را صرف شرکت  تمام وقت خود  نمی توانیم   

کنیم به ویژه که بعد از هر برنامه تا چند روز پیامدها و آثاری 

وجود دارد. این که از بازی ها و پخش مستقیم بازی های ما، 

بازی هایی که این همه برای آن ها هزینه می کنیم به رایگان 

استفاده می شود کافی نیست؟!

رفتن محمد صلاح به تیم ملی مصر برای جام ملت 

های آفریقا در ماه ژانویه برای یورگن کلوپ به یک 

کلوپ:  کابوس  است.صلاح،  شده  تبدیل  کابوس 

نمی دانم چه باید بکنم!

حضور محمد صلاح در جام ملت های آفریقا که 

ماه آینده در ساحل عاج برگزار می شود، برای یورگن 

کلوپ، سرمربی لیورپول، یک کابوس است چون او 

نمی داند چگونه جایگزینی برای مهاجم مصری پیدا 

کند.کلوپ اعتراف کرد که دقیقا نمی داند چه زمانی 

صلاح می تواند به اردوی لیورپول برگردد آن هم در 

اوج بازی های حساس لیورپول در زمستان.

رقابت های جام ملت ها از 13 ژانویه آغاز می شود 

و مصر دو روز پس از افتتاحیه کار خود را شروع 

می کند و در دور گروهی باید برابر غنا، کیپ ورد و 

موزامبیک به میدان برود، در حالی که بازی نهایی 

در 11 فوریه برگزار می شود.صلاح که پس از ارلینگ 

هالند، مهاجم سیتی، دومین گلزن برتر لیگ برتر 

انگلیس است، بسته به عملکرد مصر در این رقابت 

چلسی،  بورنموث،  برابر  دیدار  می رود  انتظار  ها، 

آرسنال و برنلی را از دست بدهد و همچنین ممکن 

است از حضور در بازی نیمه نهایی جام اتحادیه 

صعود  صورت  در  حذفی  جام  در  چهارم  دور  و 

لیورپول نیز باز بماند.کلوپ منتظر است بداند صلاح 

)31 ساله( چه زمانی به اردوی مصر می پیوندد تا 

احتمال حضور او در دیدار حساس مقابل آرسنال در 

دور سوم جام حذفی در هفتم ماه آینده مشخص 

شود.سرمربی آلمانی امیدوار است که دیوگو ژوتا، 

مهاجم پرتغالی از مصدومیت عضلانی بهبود یابد تا 

او نبود صلاح را جبران کند.

نوشت:  کلوپ  از  نقل  به  اکو  لیورپول  روزنامه 

»راستش را بخواهید، نمی دانم چه زمانی صلاح 

ما را ترک خواهد کرد. من نمی توانم چیزی را تغییر 

دهم و برنامه ای ندارم. بازی ها در ژانویه است، 

اینطور نیست ؟ ما امیدواریم که ژوتا برگردد.«

او افزود: »هنوز به ژانویه فکر نکرده ام. شاید صلاح 

مقابل آرسنال در جام حذفی در دسترس باشد. من 

از تاریخ رسمی جدایی او مطمئن نیستم. باید دید 

مصر تصمیم می گیرد که او در روزهای دوم، سوم یا 

چهارم ژانویه به تیم ملی ملحق شود یا روزی دیگر. 

من مطمئن هستم که صلاح می خواهد در بازی 

آرسنال شرکت کند.«

 همه چیز به اتفاقاتی که پس از دقیقه 54 رخ داد، برمیگردد. 

یوسف وکیا قصد داشت با یک پاس رو به عقب، توپ را 

به پیام پارسا برساند ولی یونس اکبرپور از اشتباه مدافع 

آبادانی استفاده کرد و توپ را صاحب شد که پس از عبور از 

سنگربان میزبان، با پرشی بلند روی زمین افتاد.

حسین زمانی که قضاوت بازی را برعهده داشت، یک خطای 

پنالتی را به سود آلومینیوم اعلام کرد. در همان لحظات 

اولیه، آبادانی ها به شدت نسبت به تصمیم داور مسابقه 

معترض بودند. پارسا گلر نفت با اشاره به نیمکت تاکید 

داشت که برخوردی بین او و اکبرپور رخ نداده و همین 

آغاز اعتراضی شدید از سمت نفتی ها بود که 2-1 بازی را از 

حریف عقب بودند. البته تصاویر تلویزیونی نیز نشان می داد 

برخوردی بین دو بازیکن رخ نداده اما حتی مشورت با کمک 

داور نیز نظر زمانی را تغییر نداد…ولی در شرایطی که پس از 

گذشت چهار دقیقه همه چیز مهیای آغاز دوباره بازی و زدن 

ضربه پنالتی توسط فخرالدینی بود، بازی دوباره متوقف شد.

ظاهرا خداداد افشاریان که به عنوان ناظر داوری در استادیوم 

حضور داشت، صحنه برخورد را از تلویزیون مشاهده می کند 

و با اطمینان از اشتباه در تصمیم داور مسابقه، به نحوی به 

ناظر بازی داوود رفعتی می رساند که تصمیم داور اشتباه 

افشاریان  این لحظات دوربین مدام روی  بوده است. در 

و مانیتور مقابل او بود و مشخص نیست او چگونه این 

موضوع را به رفعتی اطلاع داده است.در این حد فاصل، 

هرج و مرج و جنجال بالا گرفته و تماشاگران نفتی هم وارد 

زمین شدند و درگیری هایی نیز بین نیمکت دو تیم رخ داد 

تا سر انجام اصرار رفعتی و نشان دادن تصاویر برخلاف 

قوانین جلوی پنالتی را گرفت. )13 دقیقه وقفه(.

از دیگر نکات عجیب این مسابقه، حضور عباس راکی به 

عنوان یکی از داوران پرحاشیه فوتبال کشور در کنار خداداد 

افشاریان بود. در حالیکه دو روز پیش مهدی رجب زاده، 

سرمربی فجرسپاسی، در تندترین مصاحبه تندش علیه این 

داور نکات مهمی را مطرح کرده بود که باعث محرومیت 

موقتش شد. 

رجب زاده همچنین گفته بود افشاریان بعد از قضاوت سوال 

برانگیز راکی 4 بار با او تماس گرفته و وی آن تماس ها را 

بی پاسخ گذاشته است.

در شرایطی که جنجال ها و اشتباهات داوری در بازی های 

این  افزایش پیدا کرده و  نیز به شکل عجیبی  آلومینیوم 

تیم در هفته های اخیر به یکی از سردمداران معترضان به 

داوری تبدیل شده بود، در روزی که آنها قرار بود از اشتباه 

داوری سودی ببرند، این اتفاق رخ نداد و با روشی بدیع که 

مخصوص فوتبال بی دروپیکر ماست داور متوجه اشتباه 

خود شد.جالب است بدانید اولین قرارداد وی ای آر برای 

انتقال این فناوری به ایران با نماینده شرکت بلژیکی کمی 

قبل از کناره گیری مهدی تاج در دوره پیشین ریاستش امضا 

شد و این انتظار تا امروز به طول انجامیده و در شرایطی 

که داوران بسیار پراشتباه تر از گذشته به قضاوت مشغولند 

چنین شعبده هایی از آستین داوری ایران بیرون می آید.

مهدی قایدی این روزها با ظاهر جدیدی در تمرینات کلباء شرکت کرده 

است.ظاهر جدید قایدی پیش از دیدار بزرگ )عکس(

 اتحاد کلباء امروز در یک دیدار حساس از هفته دهم رقابت های ادنوک 

لیگ امارات میزبان العین رده سومی است. تنها نماینده امارات در لیگ 

قهرمانان آسیا، با هدایت سرمربی جدید خود یعنی هرنان کرسپو، مقابل 

شاگردان مجیدی قرار می گیرد.

یکی از امیدهای کلباء برای فتح دروازه العین در بازی امروز، مهدی قایدی 

است. ستاره ایرانی تیم مجیدی، در هشت دیدار اخیر تیمش موفق به 

زدن 6 گل شده، یک پاس گل داده و سه مرتبه نیز برای تیمش پنالتی 

گرفته است و تأثیر بسزایی در نتایج مثبت تیمش داشته است.

قایدی که به تازگی تولد 25 سالگی خود را جشن گرفته است، در روزهای 

اخیر با ظاهر جدیدی در تمرینات تیمش ظاهر شده است. او با موهایی 

که به رنگ استخوانی درآمده، آمادگی بالای خود را در تمرینات نشان داده 

و امروز امیدوار است که بتواند به روند گلزنی هایش ادامه دهد.

برابر  رقابت های جام ملت های آسیا، قایدی سه دیدار  آغاز  از  تا پیش 

العین، الوصل و بنی یاس را در پیش دارد و این بازیکن می داند که در 

صورت درخشش در این مسابقات، می تواند کادرفنی را مجاب کند تا نام 

او را در فهرست نهایی تیم ملی برای حضور در قطر قرار دهد.

ظاهر جدید قایدی پیش از دیدار بزرگ

مدال افتخار را برای افشاریان کنار بگذارید!

ازبکستان  لیگ  یافتن  پایان  با 

ماهینی تمدید می کند یا به لیگ ایران 

بازمی گردد؟

لژیونر و مدافع بوشهری  در لیگ ازبکستان با پایان فصل فوتبال این کشور 

به ایران  بازگشت.

به گزارش پایگاه تخصصی فوتبال بوشهر دانیال ماهینی که در نیم فصل 

دوم لیگ حرفه ای ازبکستان راهی متالورگ بیک اباد شده بود با ارائه بازی 

های خوب در این باشگاه نمایش قابل توجهی از خود به نمایش گذاشت.

ماهینی با سابقه قهرمانی در لیگ برتر ایران و حضور در لیگ قهرمانان 

بزرگی مانند  انجام داد که تیمهای  لیگی  را در  انتخاب جالب  آسیا ،یک 

پاختاکور،نسف قرشی،بنیاد کار را داشت.مدافع بوشهری از همان ابتدا مورد 

اعتماد سرمربی مونتنگرویی قرار گرفت .

لیگ ازبکستان با توجه به سرمای شدید آن مطقه خاتمه پیدا کرد و متالورگ 

با ۳۰ امتیاز در مکان دهم جدول ایستاد.ماهینی با اتمام قرارداد این کشور 

را ترک کرد و باید منتظر ماند و نظاره کرد که او به بازی در لیگ ایران ادامه 

می دهد یا  به پیشنهاد بازی در این کشور آسیایی پاسخ مثبت خواهد داد!

در بازی جنجالی آبادان و هفته دوازدهم لیگ برتر آلومینیوم اراک موفق 

شد با نتیجه ۲بر۱ مقابل شاگردان ویسی به برتری برسد.

مانند تمام هفته های لیگ برتر امسال بهروز نوروزی فرد مدافع بوشهری 

نود دقیقه در قلب خط دفاعی ایرالکو بازی کرد و بدون تردید یکی از 

بهترین های زمین این بوشهری بدون حاشیه بود.

بهروز که نشان داده یکی از آسمان خراش های تاپ لیگ برتر محسوب 

می شود یک فصل عالی را سپری کرده و حتی برای اراکی ها گلزنی هم 

کرده است.

بهروز نه حاشیه دارد و پرحرفی بلد است اما در زمین نشان داده قابل 

اعتماد محسوب می شود.در روزگاری که قلعه نوعی به مدافعین پر سن 

و سال فوتبال ایران همچنان اعتماد دارد این بوشهری مرد مطمئن خط 

دفاعی تیم مجتبی حسینی در لیگ برتر است.

بهروز نوروزی فرد همان آسمان خراش 

مورد اعتماد اراکی ها در لیگ برتر

پرسپولیس در شرایطی با نتیجه دو بریک مقابل 

به  نیاز  بازی  این  در  که  خورد  شکست  الدحیل 

پیروزی داشت. نکته اینکه با وجود جواب سریع 

الدحیل به گل پرسپولیس، حتی بعد از اینکه پنالتی 

پرسپولیس از دست رفت، شاید اگر این تیم گل دوم 

را دریافت نمی کرد با توجه به 13 دقیقه وقت تلف 

شده اعلامی از سوی داور ژاپنی شاید می توانست 

به گل برتری و صعود دست یابد اما بعد از گل دوم 

حریف شیرازه این تیم از هم پاشید.

پرسپولیس در حالی مقابل الدحیل دو بار دروازه اش 

روی  حریف  بود  مشخص  که  دید  بازشده  را 

ضدحمله برنامه دارد. بار اول آفسایدگیری اشتباه 

از دانیال اسماعیلی فر باعث شد تا آیساک لاهیجی 

پا به توپ به سمت دروازه پرسپولیس فرار کند و 

با بیرانوند تک به تک شود اما قبل از این، اشتباه 

محاسباتی کنعانی زادگان در مواجهه با معزعلی و 

پرس روی او باعث شد تا این بازیکن با پاس عمقی 

زمینه ساز این گل شود.

کنعانی زادگان در نیمه دوم و در صحنه ای در دوئل  با 

اسماعیل محمد، وینگر راست حریف، جا ماند و کند 

حرکت می کرد، اما سر آخر موفق شد توپ او را بزند 

و تن به کرنر بدهد. در صحنه گل دوم هم کنعانی 

خیلی ساده مقابل اولونگا فریب خورد و اجازه داد 

تا او شوت بزند تا تا بعد از اشتباه گولسیانی در 

دوئل بدنی با مهاجم شاخص حریف، دومین مدافع 

میانی پرسپولیس هم در این گل حاضر در صحنه 

باشد.بعد از این گل انتقادهای بسیاری نسبت به 

کند بودن و جاگیری های اشتباه کنعانی مطرح شد 

اما به نظر می رسید این انتقادها کمی غیرمنصفانه 

است. هر چند او نیز مثل گولسیانی با فرم ایده آل 

انتقادها  این  از  البته بخشی  خود فاصله داشت. 

ناشی از این بود که کنعانی زادگان مدافع اصلی تیم 

ملی در جام ملت های آسیا هم خواهد بود و این 

نگرانی به وجود آمد که او در تیم ملی هم شرایط 

خوبی نداشته باشد. در عین حال شاید اگر کنعانی 

تنها می ماندند  کمتر  و گولسیانی در ضدحمله ها 

کناری  مدافعان  یا  هافبک ها  از  یکی  سوی  از  و 

حمایت می شدند صحنه های خطرناک کمتری روی 

دروازه پرسپولیس ایجاد می شد و این تیم دو گل 

نمی خورد.

کنعانی و فرصت کوتاه 

برای ستاره ماندن
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 مرگ خاموش ۲ بوشهری بر اثر مسمومیت با گاز مونوکسید کربن
مرگ خاموش 2 بوشهری بر اثر مسمومیت با گاز مونوکسید کربن

سلامتمدیرکل پزشکی قانونی استان بوشهر از مرگ خاموش دو نفر بر اثر مسمومیت با گاز مونوکسید کربن در این استان خبر داد.
بیشتر بدانیم

آگهی   

تغذیه سالم

سلامت

تغذیه سالم  

بیشتر بدانیم 

 علائم فقر آهن چیست؟

کم خونی فقر آهن از بیماری های شایعی است که گروه های مختلف سنی را درگیر می کند. 

علل متفاوتی برای آن وجود دارد که از مهم ترین آن ها اشتباهات تغذیه ای است.

به گزارش جام جم آنلاین، گفته می شود زنان در سنین باروری بیشتر در معرض کم خونی 

ناشی از فقر آهن هستند. مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری های ایالات متحده اعلام کرده 

که باید روزانه ۱۸ میلی گرم آهن به بدن زنان ۱۹ تا ۵۰ سال برسد. این میزان در زنان باردار 

۲۷ میلی گرم و در مردان بزرگسال ۸ میلی گرم است.

بنابر اعلام دفتر آموزش و ارتقای سلامت وزارت بهداشت، سطوح ناکافی آهن در بدن 

می تواند با نشانه های غیر معمول زیر خود را نشان دهد:

خستگی: در مبتلایان به کم خونی فقر آهن، تعداد گلبول های قرمز برای انتقال اکسیژن 

به اعضای حیاتی بدن کاهش می یابد. این کمبود اکسیژن خود را با علائم مبهمی از جمله 

خستگی، سردرد، ضعف نشان می دهد.

تنگی نفس: برخی محققان اعلام کرده اند که مبتلایان به کم خونی ناشی از فقر آهن 

دچار تنگی نفس می شوند. از آنجا که ماهیچه ها نمی توانند اکسیژن کافی برای انجام 

فعالیت های معمول مانند راه رفتن را دریافت کنند، میزان تنفس در تلاش برای جبران 

کمبود اکسیژن افزایش یافته و همین باعث تنگی نفس می شود.

سندروم پای بی قرار: سندروم پای بی قرار نوعی اختلال در سیستم عصبی است و با 

احساس سوزن سوزن شدن پا و یا نیاز شدید به حرکت دادن پا ها در حالت استراحت 

خود را نشان می دهد. این اختلال می تواند منجر به کاهش کیفیت خواب شود. سندرم 

پای بی قرار یکی از علائم غیر معمول کمبود آهن است.

ریزش مو: زمانی که اکسیژن کافی به علت کم خونی فقر آهن به فولیکول های مو نرسد، 

فرد دچار ریزش مو می شود و تا زمانی که این فقر آهن درمان نشود مو های از دست رفته 

رشد نخواهند کرد. همه مردم هر روز تعدادی از موهایشان می ریزد، اما مقادیر بیش از 

اندازه ریزش و عدم رشد مجدد آن ها یکی از علائم کم خونی فقر آهن است.

عفونت های مکرر: آهن نقش کلیدی در حفظ سیستم ایمنی سالم ایفا می کند؛ به طوری 

که سطوح ناکافی آن در بدن، استعداد ابتلا به عفونت را افزایش می دهد.

میل به خوردن چیز های عجیب و غریب: میل به خوردن غذا های عجیب و غریب یا حتی 

مواد غیر خوراکی مانند میل به خوردن یخ، خاک رس، خاک، گچ یا کاغذ از جمله مواردی 

است که افراد مبتلا ممکن است تجربه کنند و می تواند نشانه ای از کمبود آهن باشند.

اضطراب: کمبود اکسیژن در بافت های بدن ناشی از کمبود آهن ممکن است موجب 

اضطراب شود. با این حال، این مشکل پس از بهبود یا درمان سطح آهن اصلاح خواهد 

شد.

متخصص تغذیه:

سیب درختی باعث دفع سرب از بدن می شود

یک متخصص تغذیه، سیب درختی را منبع غنی پکتین عنوان کرد و گفت: خوردن سیب 

درختی باعث تسهیل دفع سرب از بدن می شود.

 منصور رضایی افزود: از سایر منابع پکتین می توان به مرکبات مثل پرتقال، نارنگی، لیمو و 

گریپ فروت، توت فرنگی، هویج و غلات سبوس دار اشاره کرد که مصرف روزانه میوه های 

حاوی پکتین برای کاهش خطرات آلودگی هوا بسیار مهم است و توصیه می شود حداقل 

یک سیب در طول روز مصرف شود.

این دکتری تخصصی علوم تغذیه، دریافت سلنیم را برای بهبود عملکرد آنزیم هایی که 

بتواند با شرایط بد محیطی و آسیب رسان به سلول های بدن مقابله کند ضروری دانست 

و ماهی، گوشت قرمز کم چرب، غلات کامل، حبوبات، تخم مرغ، مرغ، سیر، زردچوبه و 

قارچ را حاوی این ماده ذکر کرد.

رئیس اداره تغذیه بیمارستان مسیح دانشوری، ریزمغذی روی را از مواد مؤثر در تقویت 

انواع گوشت، غلات و حبوبات خیسانده شده و  ایمنی بدن برشمرد و گفت:  سیستم 

ترجیحاً جوانه زده به خصوص غلات سبوس دار از منابع سرشار از روی هستند.

وی، مصرف انواع فرآورده های دریایی، نخود سبز، عدس و جوانه گندم را توصیه کرد که 

از منابع خوب ریزمغذی روی هستند.

رضایی با بیان این مطلب که منیزیم در هوای آلوده موجب کاهش جذب فلزات سنگین 

با رنگ سبز تیره  انواع سبزی های  افزایش دفع سرب می شود گفت:  مانند کادمیوم و 

)کلروفیل دار( غنی از این ماده مغذی هستند.
1402091517

1402091516

هیأت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 

اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه 

و  اراضی  و  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون 

شماره  رأی  برابر  رسمی  سند  فاقد  ساختمانهای 

قانون  موضوع  اول  هیأت   140260324006000467

تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 

فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت 

متقاضی  بلامعارض  مالکانه  تصرفات  کنگان  ملک 

آقای اسمعیل ملکی فرزند حسن بشماره شناسنامه 

به مساحت  خانه  باب  در یک  کنگان  از  7 صادره 

214/59 متر مربع مفروز و مجزی شده از پلاک 491 

فرعی از 3 اصلی واقع در کنگان خریداری از مالک 

رسمی بنیاد مستضعفان محرز گردیده است. لذا به 

منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 

روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به 

صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 

می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو 

ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ 

رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، 

دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند.

بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 

صادر  مالکیت  سند  مقررات  طبق  اعتراض  وصول 

خواهد شد.

تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/09/19

تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/10/05

شماره: 357/ م الف 

علی فولادی- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک 

شهرستان کنگان

.....................................................................

هیأت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 

اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه 

و  اراضی  و  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون 

شماره  رأی  برابر  رسمی  سند  فاقد  ساختمانهای 

قانون  موضوع  اول  هیأت   140260324006000475

تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 

فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت 

متقاضی  بلامعارض  مالکانه  تصرفات  کنگان  ملک 

آقای علیرضا ملکی فرزند اسمعیل بشماره شناسنامه 

3560262038 صادره از کنگان در یک باب خانه به 

مساحت 242/35 متر مربع مفروز و مجزی شده از 

پلاک 491 فرعی از 3 اصلی واقع در کنگان خریداری 

گردیده  محرز  مستضعفان  بنیاد  رسمی  مالک  از 

دو  در  مراتب  عموم  اطلاع  منظور  به  لذا  است. 

نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی 

که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 

انتشار  تاریخ  از  توانند  باشند می  اعتراضی داشته 

اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این 

اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک 

ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به 

مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت 

اعتراض طبق  انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.

تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/09/19

تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/10/05

شماره: 355/ م الف 

علی فولادی- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک 

شهرستان کنگان

برای  ویژه   MRI اسکن های  از  جدید  تحقیقات 

ماهیچه   که  می کند  ادعا  ارتباط،  این  تشخیص 

های گردن ممکن است باعث سردرد شوند.

بیمارستان  از  سولمان«  »نیکو  دکتر  محقق 

گفت:  مونیخ،  در   Rechts der Isar دانشگاهی 

»رویکرد تصویربرداری ما اولین شواهد عینی را در 

در سردرد های  گردن  مکرر عضلات  درگیری  مورد 

از  استفاده  با  میگرن،  در  درد  گردن  مانند  اولیه، 

توانایی کمّی سازی التهاب ظریف درون ماهیچه ها 

ارائه می دهد.«

احساس  اغلب  تنشی  سردرد های  به  مبتلا  افراد 

سفتی در سر و درد خفیف تا متوسط در دو طرف 

با درد شدید  از سوی دیگر، میگرن  سر می کنند. 

در یک طرف سر حالت  کلی  به طور  دار  ضربان 

ممکن  همچنین  میگرن  می کند.  ایجاد  ضربه ای 

است باعث تهوع، ضعف و حساسیت به نور شود.

گردن درد معمولًا با سردرد های اولیه همراه است، 

اما تاکنون هیچ نشانگر زیستی برای اندازه گیری 

نداشته  وجود  گردن  عضلات  تحریک  و  التهاب 

است.در این مطالعه، تیم تحقیق درگیری عضلات 

نوع  از  استفاده  با  را  اولیه  سردرد های  در  گردن 

دفعات  بین  ارتباط  یافتن  برای   MRI از  خاصی 

و  درد  محققان  داد.  انجام  سردرد  و  درد  گردن 

نام  به  حالتی  از  استفاده  با  را  عضلانی  تحریک 

مقادیر T ۲ عضلانی اندازه گیری کردند.

در  زن،  عمدتاً  شرکت کننده،   ۵۰ شامل  مطالعه 

رده سنی ۲۰ تا ۳۱ سال بود. ۱۶ نفر سردرد تنشی 

داشتند، در حالی که ۱۲ نفر سردرد تنشی به اضافه 

با ۲۲ فرد سالم همسان  میگرن داشتند. گروه ها 

مقایسه شدند. همه شرکت کنندگان MRI توربو 

 T مقادیر  بین  ارتباط  داشتند.  بُعدی  اسپین سه 

روز های  تعداد  گردن،  درد  وجود  و  عضلانی   ۲

سردرد و تعداد نقاط درد که با دستکاری عضلات 

ذوزنقه ای تعیین می شود، مورد تجزیه و تحلیل 

قرار گرفت.

بالاترین  میگرن  اضافه  به  تنشی  سردرد  گروه 

 T ۲ عضلانی را نشان داد. مقادیر بالاتر T مقادیر

۲ عضلانی به طور قابل توجهی با تعداد روز های 

سردرد و وجود درد گردن مرتبط بود.

نقشه برداری عضلانی T ۲ همچنین می تواند برای 

طبقه بندی بیماران مبتلا به سردرد اولیه و برای 

نظارت بر اثرات درمان استفاده شود.

سولمان خاطرنشان کرد که درمان های غیرتهاجمی 

که درد در عضلات گردن را هدف قرار می دهند، 

می توانند به اندازه دارو ها مؤثر و ایمن تر باشند.

 گردن درد عامل بروز سردرد های شایع

متخصص روانپزشکی دانشگاه علوم پزشکی شهید 

بهشتی با اشاره به این که کم تحرک بودن در زندگی 

می گذارد  جسم  بر  که  تاثیراتی  بر  علاوه  روزمره 

عوارض زیادی هم روی سلامت روان دارد، گفت: 

مرگ  دلایل  از  یکی  مدت  طولانی  در  تحرکی  کم 

مدت،  طولانی  اثرات  بر  علاوه  و  است  زودرس 

عوارض نامطلوبی دارد که می توانید روزانه آن ها را 

احساس کنید.

که  این  به  اشاره  با  مرکه  پورغلامی  میثم  دکتر 

بیرون آمدن از رختخواب در بیشتر روز ها می تواند 

انسان  مغز  کرد:  اظهار  برسد،  نظر  به  ناخوشایند 

بی تحرکی را به رفتار های پویاتر ترجیح می دهد.

وی ادامه داد: هر چه زمان بیشتری را صرف بی  

تحرکی کنید، مغز تلاش بیشتری می کند تا در همین 

وضعیت باقی بماند.به گفته این عضو هیئت علمی 

دانشگاه، اگرچه بسیاری از افراد به سلامت مغز خود 

فکر نمی کنند اما، حقیقت این است که سلامت مغز 

به دلیل کم تحرکی می تواند آسیب ببیند.

پورغلامی خاطرنشان کرد: علیرغم این که زوال عقل 

و سایر مشکلات حافظه به شدت با عوامل ژنتیکی 

مرتبط هستند، ولی مطالعات نشان داده اند ورزش 

نکردن می تواند تأثیر مشابهی داشته باشد.

عضو هیئت علمی دانشگاه، گفت: ورزش نکردن 

خطر ابتلا به زوال عقل را افزایش می دهد.

ساختن  در  که  مغز  از  بخشی  داد:  توضیح  وی 

نازک  تحرکی  کم  با  دارد  نقش  جدید  خاطرات 

می شود و همین مسئله، در دراز مدت باعث ناتوانی 

در به خاطر سپردن خاطرات و تغییرات خلق و خو 

می شود که تنها راه حل این مشکل، افزایش فعالیت 

بدنی است.پورغلامی افزود: مجموعه شواهد نشان 

می دهد بی تحرکی با سطوح بالاتر استرس مرتبط 

است.این عضو هیئت علمی دانشگاه با اشاره به 

این که یکی از دلایل اصلی بی تحرکی و استرس 

استفاده زیاد از فناوری است، توضیح داد: به طور 

متوسط، افراد کم تحرک زمان بیشتری را در مقابل 

نمایشگر ها می گذرانند و این می تواند باعث ایجاد 

اعتیاد شود که برای همه افراد یک احساس استرس 

ایجاد می کند علاوه بر این، ضعف بدن بر سلامت 

به  شروع  که  همانطور  و  می کند  وارد  فشار  روان 

احساس ضعف می کنید، کنترل کمتری بر زندگی 

میزان  بنابراین،  می کنید  احساس  خود  اعمال  و 

استرس افزایش می یابد.وی توصیه کرد: اگر به دلیل 

افزایش بی تحرکی در زندگی دچار استرس می شوید 

باید شروع به فعالیت کنید، زیرا بخش اصلی که 

تحت تاثیر بی تحرکی قرار می گیرد، سلامت روان 

بی تحرک  که  هنگامی  پورغلامی  گفته  است.به 

را  اضطراب  یا  افسردگی  اینکه  احتمال  می شوید، 

تجربه کنید بسیار بیشتر است.

وی با اشاره به این که هورمون ها نقش اساسی در 

تعادل خلق و خو دارند، خاطرنشان کرد: هورمون 

اولیه درگیر در این فرآیند سروتونین است و هنگامی 

که ترشح نمی شود، منجر به افسردگی و اضطراب 

می شود بنابراین؛ وقتی تمام روز را دراز می کشید، 

احتمال ترشح سروتونین در مغز کاهش می یابد.

داد:  ادامه  دانشگاه،  روانپزشکی  متخصص  این 

هنگامی که غیر فعال هستید، مغز سروتونین ترشح 

نمی کند بنابراین؛ افسرده می شوید و هنگامی که 

افراد احساس اضطرب یا افسردگی می کنند کمتر به 

فعالیت بدنی می پردازند، زیرا قدرت انجام این کار را 

پیدا نمی کنند و این یک چرخه معیوب ایجاد می کند 

که تنها با فعالیت بدنی می توان آن را تغییر داد.

با  که  می کنند  پیش بینی  محققان  کرد:  تاکید  او 

کافی،  تحرک  عدم  نشینی،  میز  پشت  افزایش 

استفاده از برنامه های سرگرمی و عدم تفکر روزانه، 

دیابت و فشارخون در جامعه شهر نشین زمینه ابتلا 

به آلزایمر نیز فراهم شود که باید برای پیشگیری از 

آلزایمر در آینده نزدیک کاری کرد.

پزشکی  علوم  دانشگاه  عمومی  روابط  اعلام  بنابر 

شهیدبهشتی، وی با ییان این که آلزایمر یک پدیده 

چند وجهی و چند عاملی است، ادامه داد: برهمین 

اساس شاید به تنهایی نتوان به یک علت اشاره کرد 

بلکه فاکتور های متعددی از جمله بالا رفتن سن، 

دیابت، افزایش چربی خون و بیماری های عصبی 

موثر  آلزایمر  بیماری  به  ابتلا  در  وراثت،  و مسئله 

هستند.

 ردپای کم تحرکی در بروز آلزایمر

یافته جدید تحقیقاتی؛

لوبیا سفید مفید برای 
سلامت روده

به گفته محققان، لوبیا سفید مملو از فیبر های حمایت 

کننده روده، اسید های آمینه و سایر مواد مغذی است 

که می تواند به رشد باکتری های مفید روده کمک کند.

محققان دریافتند بیماران مبتلا به سرطان روده که 

یک فنجان لوبیا را به وعده های غذایی معمول خود 

اضافه کردند، تغییرات مثبتی را در میکروبیوم روده 

خود مشاهده کردند.

از  پیشگیری  با  تغییرات  این  محققان،  گفته  به 

سرطان های آینده و بهبود نتایج درمان مرتبط است.

دانشیار  و  ارشد  محقق  دوگال«،  مک  دانیل  »کری 

»مشاهده  گفت:  تگزاس،  دانشگاه  در  اپیدمیولوژی 

رژیم  مداخله  با  تنها  میکروبیوم ها  تنوع  در  تغییر 

غذایی نادر است و این مطالعه بر توانایی یک ماده 

خوراکی پری بیوتیکی در دسترس برای ایجاد چنین 

ادامه  در  مک دوگال  می کند.«دانیل  تأکید  تغییراتی 

افزود: »در طول هشت هفته، بهبودی در سلامت روده 

شرکت کنندگان مشاهده شد که با افزایش باکتری های 

مفید مشخص شد که نشاندهنده دفع باکتری های 

مضر بود.«چاقی، رژیم غذایی نامناسب و مشکلات 

گوارشی می تواند باعث عدم تعادل در تعادل میکروبی 

طبیعی فرد شود. برای بیماران مبتلا به سرطان روده، 

این تغییرات می تواند باعث التهاب شود که در درمان 

آن ها اختلال ایجاد می کند و می تواند بر بقای آن ها 

تأثیر بگذارد.برای این مطالعه، محققان ۴۸ مرد و زن 

چاق بالای ۳۰ سال را که سابقه مشکلات روده مرتبط 

با سرطان داشتند، دنبال کردند. از هر چهار نفر، سه نفر 

مبتلا به سرطان روده تشخیص داده شده بودند، و 

بقیه پولیپ های پیش سرطانی پرخطری داشتند که در 

طول کولونسکوپی در دستگاه گوارش آن ها یافت شد.

طور  به  کنندگان  شرکت  هفته،  هشت  مدت  به 

تصادفی از رژیم غذایی معمول خود استفاده کردند یا 

روزانه یک فنجان لوبیا سفید پخته شده به رژیم شأن 

اضافه کردند.از شرکت کنندگان به طور منظم نمونه های 

خون ناشتا و مدفوع گرفته می شد که به محققان این 

امکان را می داد تا تغییرات میکروبیوم روده و سلامت 

کلی شأن را ارزیابی کنند.
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کتاب »نام ها و یادها« کارنامه هشتادوچهارساله ناصر 

علیخواه آموزگار و نویسنده منتشر شد.

به گزارش ایسنا، این کتاب  در ۲۰۶ صفحه با قیمت 

۱۰۰ هزار تومان در نشر سولار منتشر شده است. 

در معرفی این کتاب عنوان شده است: ناصر علیخواه 

)متولد ۱۳۱۸( شاگردِ منوچهر آتشی بود. این دوستیِ 

در سال  آتشی  درگذشتِ  زمانِ  تا  »شاگرد-استادی« 

۱۳۸۴ ادامه داشت. نامه نگاری های این دو، از همان 

زمانِ دانش آموزی )دهه  سی(، نشان دهنده  عمقِ این 

دوستی است! شاید همین ها موجب شد تا علیخواه 

منوچهر  آموزگارش  مثل  )درست  معلمی  کنار  در 

یادداشتِ  بیاورد: نخستین  روی  نوشتن  به  آتشی( 

علیخواه درباره  فقر بود که در مجله  »خوشه«  آن زمان 

منتشر شد. پس از آن علیخواه کم وبیش می نوشت و 

این نوشتن را در دورانِ بازنشستگی به شکلِ جدی تر 

ادامه داد که حاصلِ آن چند کتاب بود.

تاریخِ  که  است  آنها  آخرینِ  یادها«  و  »نام ها 

نویسنده   و  آموزگار  این  هشتادوچهارساله   زیسته  

بر  تحشیه هایی  کتاب،  این  در  علیخواه  است؛ 

مهم ترین آدم ها و کتاب های زندگی اش زده و با هر 

و  بازخوانی  به  می کند  دعوت  را  ما  حاشیه نویسی، 

بازندیشی در خویش، دیگری و هستی.

»یادِ  است:  نوشته  کتاب  مقدمه  در  که  همان طور 

روشنِ  یادهایِ  این  می دارد؛  روشنم  نفرات،  بعضی 

به قولِ نیما یوشیج، برای من در هیاتِ آدم ها و کتاب 

تصویر می شود؛ هر آدم و کتاب در دلِ خود قصه ای 

اندیشه ای  و  نگاه و حرف  با خود  و هر قصه   دارد؛ 

تازه، که دریچه ای جدید برای ما رو به دنیا باز می کند 

برای یک زندگی بهتر و زیباتر... از این روی است که 

می توان گفت حیاتِ مردانِ نامی، می آموزدمان که 

سربلند و شکوهمند زندگی کنیم؛ چراکه شجاعت و 

جسارت خلاقیتی است که جان مایه  آدم های خاص 

است برای آفرینشی نو...«

کتابِ  دو  سولار،  نشر  سوی  از  اثر،  این  از  پیش 

تاریخ،  باب  در  )جستارهایی  ایران«  برای  »نوشتن 

فرهنگ و سیاست( و دیوان اشعار مفتون بُردخونی 

)با همکاری منوچهر آتشی و اهتمامِ مونا علیخواه( 

منتشر شده بود.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با تاکید بر اینکه مشکل انتشار کتاب 

»سیدمهدی شجاعی« برطرف خواهد شد؛ از برگزاری جلسه ای با 

محوریت همین موضوع در وزارت ارشاد طی هفته آتی خبر داد.

محمدمهدی اسماعیلی در پاسخ به پرسش ایسنا درباره جلوگیری از 

انتشار کتاب »سیدمهدی شجاعی« و انتشار یادداشت انتقادی این 

نویسنده در فضای مجازی گفت: با دوستان خود صحبت کردم و 

انشاالله در هفته آتی این موضوع را به شکل حضوری جلو خواهیم 

برد. وی افزود: بنای ما این است که همه بزرگان فرهنگ و هنر با 

آرامش کار خود را انجام دهند اما در عین حال قانون هم در جای 

خود قرار دارد. ممکن است در نقطه ای سوتفاهمی شکل گیرد اما 

آقای شجاعی از مفاخر فرهنگ و ادب با پیشینه ای بسیار خوب و 

آثاری پرمخاطب در حوزه ادبیات دینی هستند و به ایشان و آثارشان 

احترام می گذاریم. وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با تاکید بر اینکه این 

مشکل برطرف خواهد شد، تصریح کرد: ما باید بر مرز قانون قرار 

داشته باشیم. در عین حال که هر پیشکسوت و بزرگواری را تجلیل و 

تکریم می کنیم اما باید قانون رعایت شود.

او در حاشیه رویداد رسانه ای »حریر«، در پاسخ به این پرسش که آیا 

جلسه ای که قرار است هفته آینده برگزار شود، با حضور این نویسنده 

خواهد بود یا خیر؟، گفت: خیر جلسه با ایشان نیست؛ با مجموعه 

خودمان جلسه خواهیم داشت. این موضوع دغدغه مهم ما است و 

شخصا خواستم این مسئله با گفت وگو برطرف شود. باید دید نتیجه 

چه می شود اما انشاالله این مشکل برطرف خواهد شد. 

به گزارش ایسنا، سیدمهدی شجاعی چند روز قبل در یادداشت تندی 

خطاب به شورای نظارت بر کتاب وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، 

نسبت به توقیف کتاب »اگر غم لشگر انگیزد« معترض شده بود که 

این موضوع بازتاب وسیعی در میان فعالان حوزه ادبیات داشت.

خبر

بهمن جلالیتماشاپیشخوان خبر

 وحید حیدری صبح شنبه در نشست هماهنگی برنامه های ۱۶ اسفند روز قرآنی بوشهر با 

کارشناسان قرآنی دستگاه های اجرایی فرهنگی استان، گفت: هفته قرآنی بوشهر مهم ترین 

و بزرگ ترین رویداد استان بوشهر در حوزه قرآن و عترت است که باید به بهترین شکل 

ممکن گرامی داشته شود.وی افزود: 16 اسفند، سالروز ارتحال آیت الله معتقد اهرمی، کاتب 

قرآن رمزدار است که به عنوان روز قرآنی بوشهر نامگذاری شده و هر ساله برنامه های متنوع 

فرهنگی هنری به این مناسبت برگزار می شود. در این راستا، امسال اداره کل فرهنگ و ارشاد 

اسلامی استان بوشهر نیز به عنوان متولی درصدد است تا ویژه برنامه های این هفته را به 

صورت گسترده اجرا کند.حیدری تأکید کرد: برنامه های متنوع فرهنگی و هنری روز قرآنی 

بوشهر نباید مختص به یک روز یا هفته باشد؛ بلکه باید در طول سال تداوم داشته باشد تا 

شاهد اثرگذاری فعالیت ها در جامعه باشیم.به گفتۀ وی، برنامه های قرآنی پیش بینی شده 

سایر دستگاه های فرهنگی و اجرایی استان برای این مناسبت باید به اداره کل فرهنگ و 

ارشاد اسلامی استان به عنوان دبیرخانه ارسال شود تا با برنامه ریزی مطلوب، این روز در 

سطح استان و سطح ملی گسترده تر معرفی شود.

معاون فرهنگی و رسانه ای اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان بوشهر یادآور شد: امروز 

جامعه نیازمند ترویج و گسترش فعالیت های قرآنی است و دستگاه های اجرایی و نهادها 

به ویژه فرهنگی باید به این موضوع مهم اهتمام داشته باشند؛ چون راه سعادت جامعه از 

مسیر همنشینی با قرآن می گذرد.حیدری سپس با تشکر از تلاش ها و فعالیت های قرآنی 

انجام شده از سوی نهادهای خصوصی و دولتی در سراسر استان، گفت: استان بوشهر از 

دیرباز به عنوان استانی باسابقه طولانی در حوزه قرآن و عترت شناخته می شده که اکنون 

نیز در بهترین حالت ممکن در این زمینه فعالیت کنیم و این فرهنگ اصیل را به دیگر 

نسل ها انتقال دهیم.در بخش پایانی این نشست، نمایندگان و کارشناسان فرهنگی سپاه 

امام صادق )ع(، اداره کل تبلیغات اسلامی، ستاد کانون های فرهنگی هنری مساجد، حوزه 

علمیه خواهران، سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری و اداره آموزش و پرورش 

استان بوشهر به ارائه نقطه نظر و پیشنهادات خود در خصوص اجرای بهتر برنامه های روز 

قرآنی همت گماشتند.به گزارش ایبنا؛ آیت الله میرزا حسین معتقد اهرمی در روز ۲۹ شهریور 

سال ۱۲۱۶ شمسی در شهر اهرم شهرستان تنگستان متولد شد. شادروان معروف به فاضل 

اهرمی است که به عنوان یکی از افاضل آن دوران شناخته می شده و قرآن خطی رمزدار 

از آثار فاخر این شخصیت برجسته و بزرگوار است.آیت الله معتقد اهرمی در حوزه شعر و 

نویسندگی نیز فعالیت داشته و کتاب »جواهر الزواهر«، »دلایل الظهور و علائم الحضور« 

و »مجموعه اللطائف« آثار شعری و مکتوب او است. آیت الله میرزا حسین معتقد اهرمی 

۱۶ اسفند ۱۲۹۹ در سن ۸۸ سالگی در ریشهر دار فانی را وداع گفت و آرامگاه وی در مقبره 

خانوادگی واقع در ضلع شمالی منزل قرار دارد.

یک شاعر و پژوهشگر:

نثرهای جلال در عین زیبایی قابل نقد است

 اسماعیل امینی، نویسنده و طنزپرداز در یکی از 

به همت خانه  که  اسالم  ادبی  تور  نشست های 

تولد  صدسالگی  با  همزمان  و  ادبیات  و  شعر 

جلال آل احمد در شهر اسالم )شهری که جلال در 

اینکه  به  اشاره  با  ا  برگزار شد،  رفت(  دنیا  از  آن 

ارزش  هنر،  اجتماعی  تعهد  مسئله  روزگار  آن  در 

بسیاری داشت، گفت: اینکه گفته شده هنری که 

تعهد اجتماعی ندارد، ارزشی ندارد جمله درستی 

خدمت  در  می تواند  شعر  جمله  از  هنر  نیست. 

اهداف اجتماعی باشد اما نمی توانیم بگوییم اگر 

هنرمندی به آن توجه نکرد کارش هنری نیست. 

این موضوع در دیدگاه جلال و نیما دیده می شود 

گمان  دارد.  وجود  هم  همچنان  ذهنیت  این  و 

منطق  با  باید  را  شعر  جمله  از  اثری  هر  می کنم 

خودش بشناسیم و تحلیل کنیم و به عنوان منتقد 

حق نداریم آن را قضاوت کنیم.

وی افزود: ما زمانی که درباره بزرگان و نویسندگان 

بزرگان  یا  خاقانی  و  عطار  بیهقی،  مثل  قدیمی 

روزگار خود صحبت می کنیم، با توجه به فرهنگی 

که داریم با اغراق و احترام صحبت می کنیم و در 

واقع ما درباره صورت موجود آنان حرف نمی زنیم 

صحبت  بزرگان  این  مطلوب  صورت  درباره  و 

می کنیم در حالی که ما به عنوان نویسنده باید 

درباره صورت موجود این افراد صحبت کنیم چرا 

که این بخش، از جایگاه مهمی برخوردار است.

این مدرس دانشگاه در پاسخ به این پرسش که 

صحبت کردن درباره بزرگانی که صد سال پیش 

زندگی کرده اند، به چه کار ما می آید، توضیح داد: 

مهمترین دلیل، تکرار نکردن است تا همان مسیر 

گذشته را دوباره نرویم. ما امروز با تعداد زیادی 

افراد روشنفکر طرف هستیم که خودشان را طلبکار 

ویژگی های  از  یکی  می دانند.  آسمان  و  زمین 

که  می نویسند  طوری  که  است  این  روشنفکران 

دیگران آن را متوجه نشوند. همان امری که همه 

ما به آن مبتلا هستیم همان چیزی که صد سال 

پیش در زمان مشروطه به آن مبتلا بودیم و امروز 

هم به آن دچار هستیم. اگر نثر حیرت انگیز جلال 

آل احمد، ما را به ذوق می آورد و من به عنوان 

معلم ادبیات لذت می برم که آن را می خوانم در 

عین حال وقتی مقالات این نویسنده را می خوانم 

از برخی بی اطلاعی ها که البته آن زمان رایج بوده، 

دست و پاهایم سرد می شود.

احمد  آل  جلال  نوشته های  به  همچنین  امینی 

درباره شعرهای نیما اشاره کرد و گفت: مهمترین 

ویژگی این نوشته کم اطلاعی از شعر و نقد ادبی 

است مثلًا دکلاماسیون شعر نیما با دکلاماسیون 

بدون  اینکه  اما  نبوده  منطبق  ما  جامعه  روز  آن 

خواندن شعر نیما درباره اشعار او اظهار نظر کنیم 

نقدهایش  که  کسی  تنها  نیست.  درستی  کار 

اخوان  نوشته،  خود  عمیق  دانش  اساس  بر  را 

ثالث است و چون اخوان داعیه ادیب بودن و 

نظریه پرداز بودن ندارد، شاعر است و آنچه درباره 

است.  عمیق خود  آگاهی  از  ناشی  نوشته،  شعر 

آن  تجلی  که  بوده  مطرح  روزگار  آن  در  دعوایی 

در تقابل شعر نیمایی و غیرنیمایی یا شعر کهن 

و جدید می شود که خوشبختانه بیهوده بودن آن 

که ۵۰  اثبات شده است. موضوعی  کاملًا  بحث 

سال سر بیهودگی آن محافل و صفحه مجلات را 

پر کردند؛ در حالی که روشنفکر ما به دنبال راهی 

آنچه  چون  می گشت  مردم  با  زدن  حرف  برای 

می گفت برای خودش قابل فهم بود اما برای مردم 

قابل فهم نبود.

وی با بیان پرسشی مبنی بر اینکه چه راهی برای 

قابل فهم بودن مردم است؟ توضیح داد: برخی از 

طریق مطالعه فرهنگ عامه با مردم ارتباط برقرار 

را یاد بگیرند؛  کردند تا زبان عامه و کنایه مردم 

زبان  کردن،  زندگی  و  مردم  بین  رفتن  با  برخی 

مردم را متوجه می شدند. چه مشکلی برای شعر 

پیش آمد که نتوانست با زبانی حرف بزند که برای 

مردم قابل فهم باشد؟ شعر، فقط به صورت زبانی 

نیست بلکه بافت یا متافیزیک حاکم بر متن مهم 

است که از فرهنگ نشئت می گیرد.

امینی با بیان آنکه جلال تلاش می کرد تا نثر خود 

را تغییر دهد و به نثری دست پیدا کند تا بتواند 

با مردم حرف بزند، افزود: نثر داستان نویسی صمد 

بهرنگی هم با دیگران فرق می کند. اصطلاحی در 

دارد،  وجود  مفروض  مخاطب  نام  به  ادبی  نقد 

زمانی که شعر می نویسید خواه و ناخواه سیطره 

مخاطب مفروض روی اثر نویسنده تاثیر می گذارد 

آن  نفع  به  نویسنده  نوشته  سبک  از  بخشی  و 

مخاطب کنار می رود. مخاطب مفروض نوشته ها 

و سروده های جریان روشنفکری و نخبگان ما در 

تراز خودشان بوده است یعنی خودشان فقط از 

آن سر در می آوردند. شعر، زبان فشرده و نمادین 

است، دلالت های زبان شعر معمولی نیست و از 

همه مهم تر فهمیدن شعر نیازمند سواد مقدماتی 

نمی شود،  حاصل  دانشگاه  در  صرفاً  که  است 

و  ماند  باقی  خواص  برای  شعر  دلیل  همین  به 

می بینیم که تلاش نیما برای وارد کردن شعر به 

جریان مردمی چقدر موثر بوده است.

باور  به  از صحبت هایش  دیگری  بخش  در  وی 

اشتباهی در نظام دانشگاهی اشاره کرد و گفت: 

ما  دانشگاهی  نظام  در  وحشتناکی  بسیار  باور 

هست  قدیمی تر  که  استادی  هر  که  شده  رایج 

آدم حسابی تر و استاد است و استادان جدیدتر 

حق ندارند نسبت به استادان قدیمی انتقاد کنند. 

این طرز تفکر کودکانه ای است چراکه هر استاد 

نگاه  که  دارد  علمی حق  نظام  در  دانشجویی  یا 

انتقادی داشته باشد و ما هم حق داریم نسبت 

به جلال، صادق هدایت یا هر نویسنده و شاعر 

دیگری نقد داشته باشیم، چرا که نگاه اساطیری 

به گذشته و ستایش مطلق آنچه قبلًا انجام شده، 

دوباره  را  گذشته  راه  همان  که  می شود  موجب 

پیش برویم.

انتشار کارنامه ۸۴ ساله 
ناصر علیخواه

معاون فرهنگی و رسانه ای ارشاد استان بوشهر:

برنامه های روز قرآنی بوشهر نباید مختص 
به یک روز یا هفته باشد

پاسخ وزیر ارشاد به حواشی عدم 

انتشار کتاب »سیدمهدی شجاعی«

رئیس دانشگاه خلیج فارس گفت: مهلت ثبت نام هفتمین دوره طرح " امید آفرین " در 

حوزه های سلامت، پزشکی و محیط زیست، فنی و مهندسی و مدیریت و علوم انسانی 

ویژه دانشجویان مستعد و دانش آموختگان برتر ) بومی و غیربومی( استان بوشهر تا 

۲۲ آذرماه شد.

" محمد مدرسی " روز شنبه در گفت وگو با ایرنا اظهار کرد: فراخوان ثبت نام در" هفتمین 

جایزه بنیاد رشد و اندیشه سازندگی استان بوشهر " از سری جوایز" امید آفرین" مصوب 

بنیاد ملی نخبگان ویژه دانشجویان مستعد و دانش آموختگان برتر)بومی و غیربومی( 

شاغل به تحصیل در دانشگاه های دولتی کشور در سه حوزه صادر شده است.

وی یادآورشد: در حوزه "سلامت، پزشکی و محیط زیست" به نام پروفسور" ایرج نبی پور 

" )دانشمند برجسته ایران اسلامی، صاحب کرسی نظریه پردازی آینده نگاری فناوری و 

برگزیده جایزه علامه طباطبایی بنیاد ملی نخبگان(. در مجموع ۶ نفر، شامل چهار نفر به 

عنوان " برگزیده جایزه آموزشی"، یک نفر به عنوان " برگزیده جایزه پژوهانه" و یک نفر به 

عنوان " برگزیده قابل تقدیر" برگزیده خواهد شد.

مدرسی افزود: جایزه " علوم انسانی و مدیریت" به نام پروفسور" سید جعفر حمیدی " 

)پژوهشگر ملی و نامی حوزه ادبیات و فرهنگ عامه(. در مجموع ۶ نفر، شامل چهار نفر به 

عنوان " برگزیده جایزه آموزشی" ، یک نفر به عنوان " برگزیده جایزه پژوهانه" و یک نفر به 

عنوان " برگزیده قابل تقدیر" انتخاب خواهد شد.

رئیس دانشگاه دانشگاه خلیج فارس ادامه داد: جایزه " علوم مهندسی" با نام پروفسور " 

محمود مشفقیان " )دانشمند برجسته بوشهری مهندسی نفت در دنیا(. نیز ۶ نفر، شامل 

چهار نفر به عنوان " برگزیده جایزه آموزشی" ، یک نفر به عنوان "برگزیده جایزه پژوهانه " و 

یک نفر به عنوان " برگزیده قابل تقدیر" شناخته می شوند.

وی گفت: جایزه فوق در راستای سیاستگذاری، رویکرد تسهیل گرایانه در حوزه وقف و 

خیریه، شناسایی، پشتیبانی از دانشجویان و دانش آموختگان مستعد، توسط بنیاد رشد 

و اندیشه سازندگی استان بوشهر )نهاد خیریه حامی رویدادهای علمی و فناورانه استان( 

تعریف شده است.

مدرسی افزود: متقاضیان با مراجعه به سایت جایزه با مطالعه دقیق و آگاهی از شیوه نامه 

در مهلت قانونی ثبت نام نام نویسی کنند.

وی تصریح کرد: این جشنواره با هدف پشتیبانی از فعالیت های علمی، پژوهشی ، فناوری 

و فرهنگی دانشجویان و دانش آموختگان ممتاز هر ساله برگزار می شود و جوایز آن شامل 

پاداش نقدی ،تندیس و گواهی توسط پروفسور " ایرج نبی پرو" ، " سید جعفر حمیدی " 

و " محمود مشفقیان " تامین می شود.

مهلت شرکت در جشنواره " امید آفرین " 
ویژه دانشجویان در بوشهر تمدید شد

»احمد  جایزه   دوره   چهارمین  رمان  بخش  نامزدهای 

محمود« معرفی شدند.

محمود،  احمد  ادبی  جایزه   دوره   چهارمین  دبیرخانه  

نامزدهای اولیه  خود را در بخشِ رمان اعلام کرد. این 

لیست شامل ۱۰ رمان است که در بازه  زمانی دو سالِ 

۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ منتشر شده اند. داوری این بخش به صورتِ 

نظرسنجی از میان نویسندگان، کتاب فروشان و منتقدان 

انجام شده است. داوری اصلی در این مرحله سه کتاب 

را از بین این ۱۰ اثر به عنوانِ نامزد نهایی اعلام و برگزیده را 

انتخاب خواهد کرد. اسامی داوران متعاقبا اعلام خواهد 

شد.

مراسم نهایی جایزه  ادبی »احمد محمود« در زمستان 

»دیدار«  و  کوتاه  داستانِ  رمان،  بخش  سه  در   ۱۴۰۲

به  ارسال شده  منتشرنشده   داستان های  )برگزیده گانِ 

دبیرخانه( برگزار خواهد شد. دبیر جایزه  احمد محمود 

مهدی یزدانی خُرّم است.

اسامی نامزدهای اولیه  بخش رمان

»آهسته آهسته برایم بخوان« نوشته مریم منوچهری. 

نشر ثالث

»پیرزنی که خواهر من بود« از صمد طاهری. نشرِ نیماژ

»جانِ غریب« از ملاحت نیکی. نشر بان

»حفره« نوشته محمد رضایی راد. نشر چشمه

»زمستانِ سرزَده« اثر محمد حسینی. نشر چهل کلاغ

»سخت پوست« از ساناز اسدی. نشر چشمه

»سوگ نامه ی زندگان« نوشته آرش آذرپناه. نشر مهر و 

دل

»شُکری پسرِ یعقوب«  نوشته سیامک ایثاری. نشر برج

»گزارش گمان شکن« نوشته علی شمس. نشر نیماژ

»معنای بُرج بابل« اثر امیر خداوردی. نشر ثالث

معرفی نامزدهای رمان جایزه 
»احمد محمود«

توحید معصومی، محمد مهدی خاتمی و مهرداد کورش نیا انتخاب 

آثار بخش »تازه های چهل و دومین جشنواره بین المللی تئاتر فجر« 

را بر عهده گرفتند.

به گزارش ایلنا به نقل از روابط عمومی اداره کل هنرهای نمایشی؛ 

با حکم دبیر چهل و دومین جشنواره بین المللی تئاتر فجر، توحید 

معصومی، محمدمهدی خاتمی و مهرداد کورش نیا به عنوان اعضا 

هیات انتخاب بخش تازه های تئاتر ایران معرفی شدند. 

این هیات سه نفره از ۱۵ تا ۳۰ آذر ماه جاری بازبینی ۴۸ نمایش 

رسیده به بخش تازه های تئاتر ایران را آغاز خواهند کرد. 

از تهران و استان های مختلف  تازه ها  این بخش  به  آثار رسیده 

کشور هستند که به صورت اجرای زنده مورد بازبینی و انتخاب قرار 

می گیرند. مطابق فراخوان جشنواره، آثار منتخب این بخش ۵ دی 

ماه معرفی خواهند شد. 

المللی تئاتر فجر با دبیری مهدی  چهل و دومین جشنواره بین 

حامدسقایان در بهمن ماه ۱۴۰۲ برگزار می شود.

معرفی هیات انتخاب بخش 
»تازه های تئاتر ایران« در 

جشنواره تئاتر فجر


